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پلیس سر موتورسوارها کلاه گذاشت

نامه نمازگزاران و هیات امنا مسجد صاحب الزمان )عج(

جعفرپور مساله محدوده گراش را حل کند

پلیس امس��ال در هفته نیروی انتظامی بیش از 
هر چیزی به ارتباط بیشتر با مردم تاکید داشت. 

هفته نیروی انتظامی با دیدار امام جمعه شروع 
ش��د. بعد ه��م پلیس به دیدن م��ردم رفت و هم 
گروه ه��ای اجتماعی برای تبری��ک این هفته به 
دیدن آن ها رفتند. برگزاری دو جلس��ه پرسش و 
پاس��خ در مس��اجد، حضور در مدارس و بازدید با 
اصحاب رسانه مهمترین برنامه های این هفته بود. 

خردس��الان مهدکودک هلال احم��ر هم به دیدن 
افسران و سربازان کلانتری مرکزی گراش رفتند.

ام��ا با این وجود جذاب تری��ن برنامه این هفته، 
رژه موتورسواران بود. سی موتورسوار با کلاه های 
اهدایی شورای شهر گراش در خیابان رژه رفتند. 
با این کلاه های ایمنی می توان گفت: پلیس س��ر 
موتورس��واران کلاه گذاش��ت. کلاه های اهدایی و 
حضور در مدارس نش��ان می دهد با سردتر شدن 

هوا نیروی انتظامی تلاش بیشتری برای اجباری 
کردن گذاشتن کلاه ایمنی بر سر خواهد داشت.

چهره خندان پلیس ها در این هفته بیشتر دیده 
ش��د. پلیس هایی که این بار می خواهند با کمک 

بیشتر مردم امنیت را برقرار کنند.
گفتگ��و با س��رهنگ انصاری را در صفحه س��ه 

بخوانید.

آگهی های افسانه

عکس: محمد جهاندیده

اگر یک روز 

زلـزله آمد

دانشگاه ها برای جذب دانشجو 
با یکدیگر رقابت دارند

مه��دی شیرشمس��ی می گوید که به 
دنبال رش��ته هایی هس��تند که در آن 
متقاضی و بازار کار وجود داشته باشد. 

در س��ال های آینده دانش��گاه ها به 
دنبال دانشجو خواهند بود. 

به دنبال دانشجو و استاد    
بومی هستیم

مهدی محسن زاده می گوید که دو بار 
فراخوان جذب هی��ات علمی داده ایم 
اما متقاضی وجود نداشته است. باید 
برای جذب هیات علمی به متقاضیان 

امتیاز و تسهیلات بیشتر بدهیم.

رییس دانشگاه آزاد گراش: رییس دانشکده  پیراپزشکی گراش:
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 خیابان های بسیج و والفجر 
به سرانجام رسید

در ماه گذشته شهرداری گراش ۱4600 متر مربع از معابر را آسفالت کرد 
تا پیش از فصل بارندگی بخش از خیابان های زیرسازی شده به پایان برسد.

به گفته مهندس هاشمی مسئول واحد عمران شهرداری گراش در بخش 
شرقی شهر ۳500 متر مربع خیابان والفجر و ۳000 متر خیابان امیرکبیر 
آس��فالت شد. ساخت خیابان کمیته امداد که برخی از ادارات شهر در آن 

قرار دارد نیز به پایان رسید. 
یکی از مهمترین طرح های پایان یافته ادامه خیابان بس��یج به مساحت 
2400 متر اس��ت که خیابان بس��یج را به خیابان در دست ساخت آزادی 
متصل می کند. کوچه هایی در خیابان س��ینا و خیابان ریحان نیز آسفالت 
ش��ده است. به گفته مهندس هاش��می این پروژها با هزینه  2۹۱ میلیون 

تومان انجام شده است.

ساختمان جدید ثبت احوال 
س��اختمان جدید اداره ثبت احوال گراش که توسط  حاج عبدالحسین 

سلیمی ساخته شده است افتتاح شد.
۱۸ مهرماه با حضور ناظمی اردکانی رئیس س��ازمان ثبت احوال کش��ور و 
معاون وزیر کشور،جعفرپور نماینده مردم شهرستان های لارستان ، گراش و 
خنج در مجلس ش��ورای اس��لامی و مدیر کل ثبت احوال استان فارس این 
ساختمان افتتاح شد.به گزارش فارس، ساختمان جدید اداره ثبت احوال گراش 
به مساحت ۷00 متر مربع و زیربنای 600 متر مربع با اعتباری بالغ بر ۳۸0 

میلیون تومان به همت خیر گراشی حاج عبدالحسین سلیمی افتتاح شد.
. قرار است محل پیشین این اداره به محل سکونت کارکنان ثبت احوال 
تبدیل شود. همچنین ساختمان نیمه کاره دیگری در کنار ساختمان فعلی 
قرار دارد که سال هاست ساخت آن متوقف شده است. رییس ثبت احوال 
کشور قول داد در صورت همکاری خیرین ساختمان مرکز فناوری اطلاعات 

ثبت احوال در این محل ساخته شود.

جاذبه دانشجویی در تهران
بیشترین دانش��جویان تحصیلات تکمیلی ترجیح می دهند برای ادامه 

تحصیل به تهران بروند.
حس��ن مقتدری امسال با پایان تحصیلات کارشناس��ی ارشد، دکترای 
زیست شناسی خود را هم در دانشگاه تهران خواهد داد. مرضیه کهنسال 
نخس��تین دختر گراش��ی اس��ت که برای تحصیلات تکمیلی به دانشگاه 
صنعتی شریف می رود تا در آنجا شیمی بخواند. مجتبی دارا نیز در شریف 
دانشجوی کارشناسی ارشد مهندسی هسته ای خواهد بود.محمد اسدنژاد، 

امرالله امینی و مجید محبی نیز به تهران می روند. 
دو نفر نیز دانش��جوی دانش��گاه شیراز ش��ده اند. الهام انصاری در رشته 
زمین شناسی و طیبه پورشمسی در رشته شیمی. حسین کارکن در زمین 

شناسی زاهدان و محمود زاده در الهیات و معارف قم قبول شده اند. 
زهرا خوش��ابی زاده کارشناس��ی ارش��د ادبیات و حس��ن عالیان ارشد 
حسابداری را در دانشگاه بندرعباس شروع کرده اند. و آخرین نفر لیست 
۱۳ نفری قبولی های امسال رامین نوروزی است که میکروبیولوژی را در 

جهرم خواند. البته شاید نام هایی نیز از قلم افتاده باشد.

خ ...... ب ... ر از گریشنا

نقاشی کودکان پیش دبستانی به مناسبت روز جهانی کودک
عکس: محمد جهاندیده

افتتاح ساختمان جدید اداره  ثبت احوال گراش
عکس: محمد جهاندیده

دبیرستان ابدی از نخستین مدارسی است که طرح هوشمندی سازی را اجرا کرد
عکس: محمد جهاندیده

تیم فوتسال بانوان گراش دو بر یک تیم اوز را شکست داد
عکس: اداره ورزش و جوانان

عکس خبر

دنیای 
ورزش

23 تیرماه:
محمدحسین حلاجی مفرد 
ام��ام جمعه پیش��ین گراش، 
امام��ت جمعه بخ��ش برزک 

کاشان را بر عهده گرفت.

مهرماه 91:
توس��لی مدی��ر اداره بهبود 
تولیدات دامی مدیریت جهاد 
کش��اورزی شهرستان گراش : 
متقاضیان خرید شتر در بین 
روستاییان زیاد است و میزان 
تولید گوش��ت قرمز ش��تر در 
سال گذش��ته 2۳/5 تن بوده 
اس��ت. در حال حاض��ر تعداد 
شتر ها به ۳50 نفر می رسد.

3 مهرماه:
ترافیک  در جلسه ش��ورای 
ال��زام  گ��راش  شهرس��تان 
دانش آم��وزان موتورس��وار به 
استفاده از کلاه ایمنی تصویب 

شد.

4 مهرماه:
عده ای از مدیران کارگاه ها 
تیرچ��ه و بلوک زنی در گراش 
با حضور در مقابل فرمانداری 
گ��راش از جمع آوری کارگران 

غیر ایرانی شان شاکی بودند.

5 مهرماه: 
طی حکمی نوروز س��هرابی 
نژاد به س��مت دهیار پاره وقت 
ریش��ه  و  کن��گ  روس��تای 
منصوب ش��د. روستای کنگ 
و ریشه ماه هاست که به دلیل 
بدون  قبلی  دهیار  اس��تعفای 

دهیار اداره می شده است.

۷ مهرماه:
حجت الاس��لام س��ید رضا 
ش��اهچراغ ب��ه عن��وان ام��ام 
جمعه جدید ارد معرفی ش��د. 
وی متولد ش��هر ارادان استان 
سمنان است و قبل از این در 
ح��وزه علمیه قم مش��غول به 

تحصیل بوده است.

9 مهرماه:
اولی��ن باران پایی��زی برای 

دقایقی در گراش بارید.

12 مهرماه:
نرخ مبادله درهم امارات به 

مرز ۱000 تومان رسید.

15 مهرماه:
آم��ار جمعیتی شهرس��تان 
45 ه��زار و ۷52نفر اوز اعلام 
شد. 2240۱ نفر در شهر اوز، 
دردهس��تان بیدشهر ۱6۳۸۷ 
نف��ر و در دهس��تان فیش��ور 

6۹64 نفر زندگی می کنند.

1۸ مهرماه:
در س��اعت اولیه ش��ب یک 
خودرو پ��ژو پارس در برخورد 
با کودهایی که برای زیباسازی 
فضای سبز در حاشیه خیابان 
ریخته ش��ده ب��ود، چپ کرد. 
ای��ن حادثه در بلوار س��عادت 
روبه روی پایگاه امداد جاده ای 

هلال احمر رخ داد.

19 مهرماه: 
در جلس��ه ای پنج س��اعته 
ب��ا حض��ور مدی��رکل دفت��ر 
ش��وراهای  و  روس��تایی  امور 
فارس، مسئولین  اس��تانداری 
روس��تاهای بخش گ��راش با 

روند کارها آشنا شدند.

20 مهرماه:
ب��ه مناس��بت روز جهان��ی 
ک��ودک ی��ک دوره مس��ابقه 
مهدکودک های  بین  نقاش��ی 
گراش در پارک ش��هر برگزار 
ش��د. اداره بهزیس��تی برگزار 

کننده این مراسم بود.

مهرماه:
در طرح ارمغان مهر کمیته 
امداد تعداد 500 بس��ته لوازم 
التحری��ر به ارزش 50 میلیون 
ری��ال تهیه و در بی��ن دانش 
توزیع  پوش��ش  آموزان تحت 

شد.

20 مهرماه:
محم��ود ش��ادمان در دبی 
درگذشت. از جمله فعالیت های 
خیری��ه او در اختیار قرار دادن 
فعالیت های  برای  س��اختمان 

خانه فرهنگ بود.

خط خبر

زنگ آغاز شورای شهرستان
دو س��ال و نیم بعد از تشکیل شهرس��تان گراش، اولین جلسه 

شورای اسلامی شهرستان چهارم مهرماه برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی فرمانداری گراش، ش��ورای اس��لامی 
شهرس��تان گراش ب��رای تعیین هیات رییس��ه و معرفی نماینده 
در ش��ورای اس��لامی اس��تان فارس در فرمانداری برگزار شد. در 
رای گیری انجام شده دکتر مرتضی فتحی به عنوان رییس شورای 
اسلامی شهرستان گراش انتخاب شد. مهندس عبدالرضا هرمزی 
دیگر نماینده شهر گراش در شورای شهرستان به عنوان نماینده 

شورا در شورای استان فارس معرفی شد.
کیخس��رو س��هیلی قریش��ی رییس شورای اس��لامی روستای 
حس��ین آباد نایب رییس شورای شهرستان خواهد بود و علی نقی 
طاهری از بخش ارد منش��ی شورای شهرستان است. عضو پنجم 

شورای شهرستان از دهستان فداغ است.

با یک زلزله شش ریشتری تمام پاقلعه ویران می شود

گزارشی از وضعیت مدارس نمونه در اول مهر

تنها چند ثانیه طول می کش��د به یک دقیقه 
بکش��د که فاجعه ای تمام عیار است. فقط 5.۸ 
ریش��تر لازم اس��ت تا ۱5 درصد گ��راش کاملًا 
ویران ش��ود. خانه های خش��تی فرو می ریزد و 
کوچه های تنگ بس��ته می ش��ود. هیچ خودرو 
امدادی و حتی پای پی��اده نمی توان به خانه ها 
رس��ید. صدای آژیر آمبولانس ها شنیده خواهد 
ش��د اما آن ها باید منتظر ماشین های راه سازی 
بمانند تا کمی از آوار را پس بزند. هر کس��ی به 
دنبال قوم و خویش��ی می گردد و ماموران هلال 
با دستگاه های زنده یاب به دنبال نفس های زیر 

خاک هستند.
آتش نشانی از راه می رسد و آتش های گوشه و 
کنار را خاموش می کند. اداره برق از راه می رسد 
و ب��رق را قطع می کند. بع��د گاز و بعد آب هم 
قطع می شود. در میان آوار نیروهای هلال احمر 
و شهرداری به دنبال زنده ها می گردند باید نقاط 
خطرناک، دیوارهایی که ممکن است فرو بریزد 
و آوارهایی که ممکن اس��ت کسی زیر آن باشد 

مشخص شود. 
گروه نجات با نوارهای زردرنگ محدوده کاری 
خود را مش��خص می کند. مصدومین از زیر آوار 
بیرون کش��یده می ش��وند بعضی ه��ا زخم های 
کوچکی دارند که باید پانس��مان شوند. بعضی 
دیگر باید به بیمارستان بروند و برای عده ای دیر 
شده است. وضعیت سیاه ها با آمبولانس می روند 

تا سر فرصت به خاک تحویل داده شوند.
چادره��ا برپا می ش��ود اول چادرهای امدادی 
بعد چادرهای اس��کان. برای دور شدن از خطر 
بعضی چادرها در پارک ش��هر برپا می ش��ود و 
عده ای به س��الن های ورزشی می روند.باید آمار 
زنده ها و مرده ها معلوم ش��ود و تازه این اول راه 
اس��ت تا وقتی که دوباره یک چهاردیواری برپا 

شود.
این سناریو مانوری بود که روز شنبه 22 مهر 
برگزار شد. سناریویی که ممکن است هر روز و 
هر ساعتی اتفاق بیافتد. شاید روز شنبه مردم با 

شنیدن صدای آژیر کمی به فکر افتاده باشند.

در اثر یک زلزله ش��ش رشتری ممکن است 
ت��ا صددرصد منازل این مناطق تخریب ش��ود. 
از این رو نیروهای ام��دادی با برگزاری مانوری 
به مناس��بت هفته کاهش اثرات بلایای طبیعی 
توانایی خود را برای مقابله با یک زلزله سنگین 

در این منطقه سنجیدند.
ب��ه گزارش روابط عمومی هلال احمر گراش 
در روز شنبه مورخه ۹۱/۷/22 بمناسبت هفته 
کاهش اثرات بلایای طبیعی و در جهت ارتقاء 
س��طح توانمندیهای ام��دادی . مانوری تحت 
عن��وان مانور نج��ات از آوار با ش��رکت اعضاء 
س��تاد مدیریت بحران شهرستان گراش برگزار 

گردید.
مانور به مناسبت هفته  اثرات بلایای طبیعی 
و در جهت ارتقاء س��طح توانمندیهای امدادی 
. مان��وری تحت عن��وان مانور نج��ات از آوار با 
ش��رکت اعضاء ستاد مدیریت بحران شهرستان 
گراش برگزار ش��د. با اعلام این که زلزله ای به 
قدرت پنج و هشت دهم ریشتر در ساعت ۹:۳5 

دقیقه صبح حوالی شهر گراش به وقوع پیوسته 
است مراتب سریعاً توسط ستاد مدیریت بحران 
شهرس��تان گراش به ادارات عضو ستاد اعلام و 
جلس��ه س��تاد با حضور تمامی اعضاء در سالن 
اجتماع��ات فرمانداری در س��اعت ۹:45 دقیقه 

برگزار گردید.
در این جلس��ه کریمی ف��رد فرماندار و رئیس 
س��تاد مدیریت بحران شهرستان گراش با اعلام 
وقوع زلزله فرضی به تشریح مراحل مختلف مانور 
پرداخت. سپس مانور مذکور  راس ساعت ۱0 با 
نام مبارک یا محمدرسول الله )ص( شروع گردید.
در ای��ن مان��ور نیروهای��ی از ه��لال احمر و 
آتش نش��انی و اورژانس بخش اصل��ی کار را بر 
عهده داشتند. نیروی انتظامی، بسیج، شهرداری 
و ادارات ب��رق و گاز و آبف��ا در ای��ن عملی��ات 
ماش��ین ها  داش��تند.صدای  تنگانگی  همکاری 
آمبولانس ها و ماشین های امدادرسانی در شهر 
پیچید تا مردم تماش��اچی واقعه ای باش��ند که 

آرزو کردند هیچ وقت رخ ندهد.

وقتی اول مهرماه ش��نبه باش��د هیچ بهانه ای 
ب��رای مدرس��ه نرفت��ن نیس��ت. ابتدایی ه��ای 
ش��اد و ش��نگول، راهنمایی ه��ای بلاتکلیف و 
دبیرس��تانی های بی حوصله اول مهر امسال به 
پش��ت نیکمت ها و صندلی ها مدرسه برگشتند 
تا س��ال تحصیلی ۹2-۱۳۹۱ شروع شود مثل 
همیش��ه. با بلاتکلیفی های هفت��ه اول و کتاب 
جلد کردن و سختی های بلند شدن صبح زود از 
خ��واب خوش. ماه مهر با همه این ها باز هم ماه 

مهربان است.
ش��اید وزارت آم��وزش و پ��رورش ن��وآوری 
را در این می بیند که هر س��ال ب��ا تغییری در 
نظام آموزش��ی ع��ده ای از مدیران و بس��یاری 
از دانش آم��وزان و والدی��ن را س��ردرگم کن��د. 
پارس��ال س��ال چهارم جای پیش دانشگاهی را 
گرفت و امس��ال بچه ها به ج��ای اول راهنمایی 
به ششم دبس��تان رفتند. راهنمایی های خلوت 

و دبس��تان های شش کلاسه تا با این اوضاع اگر 
وزیر آموزش و پرورش اس��تیضاح نشود کم کم 

نظام آموزشی ۳-۳-6 اجرا شود.

مدارس نمونه
بحث داغ تابس��تان امس��ال دبیرس��تان های 
نمونه گراش بود. س��رانجام ادارات س��اختمان 
دبیرستان امام رضا)ع( را تحویل دادند تا به هر 
شکل ممکن دبیرس��تان نمونه دولتی دختران 
ب��ا دو کلاس اول و کمت��ر از 60 دانش آموز راه 
بیافتد. اما پسرها این قدر خوش شانس نبودند. 
اول محم��د ناصری به دلیل مش��کلات موجود 
کلید مدیریت دبیرس��تان نمونه دولتی را پس 
فرس��تاد بعد ه��م دانش آموزان تا زم��ان آماده 
شدن دبیرستان کامروا موقتاً به مدرسه حسنی 
رفتند.  در مدرسه حسنی دو کلاس دبیرستان 
را غلامرضا قاسم پور مدیریت می کند و در کنار 
آن مدیری��ت دو کلاس راهنمای��ی ب��ا یعقوب 

صادقی است.
دردس��ر دیگر مدارس نمونه دولتی و مدارس 
راهنمایی این اس��ت ک��ه به خاط��ر کم بودن 
تع��داد کلاس و دانش آموز ای��ن مدارس تنها با 
یک مدیریت اداره می ش��ود که باید وظایف سه 

معاون را نیز بر عهده بگیرد.

به کدام رشته بروم؟
دردسر دبیرستان ها انتخاب رشته است و این 
ممکن است رش��ته مورد علاقه ها به حدنصاب 
نرسد و تشکیل نش��ود. مثلًا ۱۹ دانش آموز که 
قرار بود در دبیرستان سیدالشهدا ریاضی بخوانند 
با عدم تشکیل کلاس پراکنده شدند. عده ای به 
تجربی رفتند. بعضی ها به ابدی رفتند و عده ای 
هم برای پیگیری علاقه خود به دبیرستان های 
لار رفتند. با تش��کیل نش��دن بعضی رش��ته ها 
مهاجرت دانش آموزان برای تحصیل نیز بیشتر 
شده است. در بعضی از رشته ها دانش آموزانی از 

اوز و روس��تاهای آن در گراش درس می خوانند 
و به جز مدرس��ه ولی عصر)عج( که به طور رسمی 
شبانه روزی است دبیرستان های دیگر هم چند 
دانش آموزان غیر گراشی دارند. شاید ساماندهی 
این دانش آموزان هم کمکی به آن ها باشد و هم 

کار مدیران را ساده تر کند.

برای پسرها
دبیرس��تان نمونه دولتی در کنار دبیرستان، 
راهنمایی و ابتدایی شاهد و همچنین دبیرستان 
شبانه روزی این ها مدارس خاص پسران هستند 
اما دخترها از مدارس خاص محرومند و س��هم 

آن ها یک دبیرستان است. 
با همه این دردسرها اول مهر گذشت و کم کم 
کلاس ها و مدرس��ه ها مشخص شد. هفت هزار 
دانش آموز شهرستان گراش و خانواده های آن ها 
با هم چش��م به مدرس��ه دارند تا آینده آن ها را 

بسازد.

رژه هفته دفاع مقدس/عکس: عبدالرضا افشار

اگر یک روز زلزله آمد

دردسرهای ماه مهربان

خبر یک

هلال احمر با تساوی 
شروع کرد

تیم هلال احمر رقابت های لیگ دس��ته ۳ کشوری را با 
یک تساوی در خانه آغاز کرد.

در هفته اول لیگ دس��ته س��وم عصر از ساعت ۱5 و سی 
دقیقه ام��روز ۱۷ مهرماه دو نماینده اس��تان فارس در برابر 
یکدیگر قرار گرفتند. در ورزشگاه شهدای گراش، هلال احمر 
بعد از نود دقیقه با نتیجه یک بر یک در برابر شهرداری نورآباد 
ممسنی متوقف شد. هر چند در این بازی سعید چترآبگون 
یک پنالتی را از دس��ت داد اما با گل محمدرضا روزبه، هلال 

احمر یک امتیاز از نخستین بازی خود به دست آورد.
قضاوت این دیدار را کوروش غریبی با کمک عبدالمحمد 
مرادی و مس��لم رس��تم پور بر عهده داشت. در بازی بعد 
هلال احمر گراش به استان کرمان می رود تا در برابر مس 

شهر بابک قرار بگیرد.

 اسماعیل فروزان 
با طلا از مشهد برگشت

ورزشکار خوش اندام گراشی در میان جوانان پرورش اندام 
ایران به مقام قهرمانی رسید.

رقاب��ت ه��ای بادی کلاس��یک و پرورش ان��دام در رده 
س��نی جوانان پنجش��نبه ۱۳مهرماه در س��الن ورزش��ی 
فردوس��ی مش��هد با حضور بیش از ۱۷0 ورزشکار برگزار 
شد. اسماعیل فروزان ورزشکار گراشی با قهرمانی در وزن 
۷5 کیلوگرم به همراه تیم فارس روی س��کوی دوم تیمی 
ایس��تاد. در پایان این رقابت ها تهرانی ها توانستند در رده 
سنی جوانان نیز با کس��ب 55 امتیاز در رده نخست قرار 
گیرند و تیم های فارس و گیلان به ترتیب به عناوین دوم 

تا سوم دست یافتند.
فروزان س��ابقه نایب قهرمانی جوانان کشور در وزن 65 

کیلوگرم را نیز در کارنامه دارد. 

سوارکاران گراش، بی رقیب
مس��ابقات پرش با اس��ب قهرمانی اس��تان ف��ارس به 
میزبانی باشگاه عقاب ش��یراز و زیر نظر هیات سوارکاری 
اس��تان برگزار شد. این مسابقات در دو دور بود و مجتبی 
پورشمس��ی س��وارکار گراشی با اسب نارس��یس به مقام 

قهرمانی رسید او در دور بعد با اسب دوو سوم شد.
در رده نوجوانان مرتضی پورشمس��ی با اسب ترنادو اول 
شد و محمد جنگجو با اسب آردیلا بعد از او روی سکوی 

دوم ایستاد.
تیم ش��ش نفره استقامت نیز برای مسابقه به ارسنجان 
رف��ت. عبدالرضا صادقیان در مس��افت 40کیلومتر عنوان 
نخست این رقابتها را به خود اختصاص داد. مهدی شوری 
دیگر س��وارکار گراش��ی در 60کیلومتر دوم شد، حسین 
متی��ن در 40کیلومتر عنوان دوم ای��ن رقابتها را به خود 
اختصاص داد. علیرضا امانتی و محس��ن حسن زاده نیز به 

ترتیب در 20 و 60 کیلومتر به مرحله بعدی راه یافتند. 

سوارکاریاداره ورزش و جوانانفوتبال دسته سه کشور

در غیاب تیم های گراش�ی در لیگ برت�ر فوتبال فارس، در اولین هفته  �
ب�ازی مقاومت جهرم و پادنا میمند را عبدالرضا حس�ین پور قضاوت کرد و 

عبدالحمید عبدالی داور چهارم بود.

میرزا اکبری با اعلام برنامه های هفته تربیت بدنی ورزش اعلام کرد که  �
در این هفته کلنگ خانه تکواندو به زمین زده می ش�ود و در مراس�می از 

قهرمانان تقدیر می شود.

در مسابقه دوس�تانه در زمین هلال احمر جوانان گراش جوان 2 بر یک  �
اتحاد را شکست داد.

در دی�دار دوس�تانه فوتس�ال بانوان گراش و اوز تی�م گرا ش  با  �
گل هاي زینب محمودي و فاطمه ش�وري هر کدام دو گل و قمر پیشباز 

به برتري پنج بر یک دست یافت.

محمد حس�ینا با کس�ب 1۶ امتیاز به قهرمانی مس�ابقات پینگ پنگ  �
نوجوانان رسید. مهدی رامیارپور نیز با 15 امتیاز در مکان دوم قرار گرفت 

و عبدالغفور غفوری با 14 امتیاز در رده سوم ایستاد.

عبدالحمید عبدالی، مهدی آذراف�روزی، محمدکاظم عابد و محمدجواد  �
افشار مسابقات انتخابی نونهالان فارس برای مسابقات کشوری را سوت زدند.

پیش نهاد  خبری

فداغ نیوز از جمله سایت هایی است که در فضای مجازی فعالیت دارد و 
علاوه بر اخبار شهر فداغ سری نیز به اخبار دیگر شهرهای ایران می زند. 
معمولاْ خبرهای فداغ نیوز از زبان مردم نوشته می شود و در کامنت های 
خبر نیز می توان پیگیر گلایه های مردم بود.
فداغ نیوز را در fedaghnews.com می توانید ببینید.
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چرا آگهی؟

ای��رادی که خیل��ی وقت ها 
به نش��ریه ها گرفته می ش��ود، 
فضای نس��بتا زیادی س��ت که 
ب��ه آگهی ه��ای تبلیغاتی داده 
می ش��ود. اگر ش��ما ه��م فکر 
می کنی��د می��زان تبلیغات در 
روزنامه ها و نشریه ها زیاد است، 

با این نوشته همراه شوید. 
از  بع��د  اولی��ن روزنامه ه��ا 
اخت��راع و فراگیر ش��دن خط 
-در ح��دود دو ه��زار س��ال 
پی��ش- به وجود آمدن��د. این 
روزنامه ها ح��اوی خبر، مدح و 
ی��ا انتقاد از اف��راد مختلف بود 
و به ص��ورت روزنامه دیواری بر 
دیوارهای شهرها نصب می شد. 
تاریخ دان ها می گویند این گونه 
روزنامه ها ب��ه احتمال زیاد در 
ایران هم وجود داش��ته اند. اما 
اولین روزنامه  از این نوع که در 
اختیار انسان باقی مانده است، 
روزنامه ای ست موسوم به »آکتا 
دیورن��ا« یا »اکتا دیوما« که به 
دیوارهای ش��هر رم چسبانده 
می شد. این نکته را هم بگویم 
که معمولا یک نف��ر کنار این 
روزنامه دیواری ه��ا می ایس��تاد 
تا نوش��ته ها را ب��رای مردمی 
که بیشترشان سواد نداشتند، 

بخواند.
اختراع دستگاه چاپ در سال 
۱456 توسط گوتنبرگ تحولی 
می ش��ود.  محس��وب  ب��زرگ 
حدود صد س��ال طول کشید 
تا اس��تفاده از دس��تگاه چاپ 
همه گیر شود. آن زمان بود که 
جزوه ها و نوشته هایی در چند 
کشور اروپایی به چاپ رسیدند 
که خبرها و مطالب اجتماعی را 
منتشر می کردند. این جزوه ها 
البت��ه نظ��م زمان��ی خاص��ی 
نداش��تند. با ب��الا رفتن وضع 
آموزش و شرایط اجتماعی ای 
که اروپا بعد از انقلاب صنعتی 
پیدا کرده بود، چاپ نش��ریات 
مختل��ف ادامه پیدا ک��رد. اما 
هنوز این روزنامه ها در دسترس 

همگان نبودند.
در دس��ترس همگان نبودن 
یا نرس��یدن روزنام��ه به »حد 
مصرف ف��ردی« یعنی این که 
یک روزنامه، به دلیل هزینه ی 
بالای چاپ، مجبور بود روزنامه 
را با تی��راژی کم  و قیمتی بالا 
عرضه کند. این باعث شده بود 
که ع��ده ای توانایی مالی برای 
خرید روزنامه نداشته باشند و 
اف��رادی که از محل توزیع دور 
بودند هم به روزنامه دسترسی 

نداشته باشند.
سرانجام در سال ۱۸۳6 بود 
ک��ه روزنامه نگاری فرانس��وی 
ب��ه ن��ام »امیل دو ژی��راردن« 
آگهی ه��ای تبلیغات��ی را وارد 
روزنامه »La Presse« کرد. او 
توانست قیمت  روزنامه را نصف 
کند و به ج��ای آن ده ها هزار 
شماره به تیراژ خود اضافه کند.

اولی��ن  روزنام��ه  ای��ن 
روزنامه ای س��ت که به س��بک 
امروزی منشتر شده است. بعد 
از این روزنامه، و به مدد استفاده 
از آگهی ه��ا ب��ود ک��ه قیمت 
روزنامه ه��ا روز ب��ه روز کم تر و 

تیراژ روزنامه ها بیش تر شد.
فک��ر می کنم دیگ��ر نیاز به 
توضیح بیشتری نباشد. امروزه 
تبلیغ��ات به یک��ی از وظایف 
اصلی رسانه های جمعی تبدیل 
شده اند و نمی توان نقش آن ها 
را در یک نش��ریه ان��کار کرد. 
هرچن��د در قان��ون مطبوعات 
کش��ور ما حد مشخصی برای 
آگهی ها ذکر نش��ده است، اما 
اختصاص  روزنامه ه��ا،  ع��رف 
۳0 درص��د از فض��ای روزنامه 
تبلیغاتی س��ت؛  آگهی های  به 
البت��ه ب��دون در نظ��ر گرفتن 

نیازمندی ها.
بحث ما تمام ش��د؛ اما شما 
ب��رای امتحان ی��ک خط کش 
بردارید و ببینید »افسانه« این 
نکته را رعایت کرده است یا نه!

چند نفر را گرفته ایم
مهمتری��ن جرم ماه های اخیر قتل زن��ی در خیابان دروازه بود. 
در حالی که گمانه زنی های اولیه بر سرقت بود اما به نظر می رسد 

سرقت انگیزه این قتل نبوده است.
س��رهنگ انصاری فرمان��ده انتظامی شهرس��تان درباره آخرین 
وضعی��ت این پرونده می گوید: »امنی��ت مطلق در هیچ جامعه ای 
وجود ندارد. هر زندگی اجتماعی خواه و ناخواه جرایمی را در پی 
خواهد داشت. با بیشترین نیرو و امکانات هم جرم رخ خواهد داد. 
در مورد این قتل چند نفری دس��تگیر شده و روانه زندان شده اند. 
علی هذا موضوع به جد از طریق این فرماندهی در دست پیگیری 
اس��ت. بدیهی اس��ت نتایج اقدامات بعدی در آینده به استحضار 
ش��هروندان خواهد رسید. جا دارد در این رابطه از همکاری خوب 

مرجع قضایی شهرستان تقدیر و تشکر داشه باشم.«

یادداشت  یک خبر

گزارشی از اشک ها و لبخندها

حیاط بزرگ مدرس��ه ی دختران��ه ی پاکزاد، 
در دقای��ق اولیه ی صب��ح روز اول مهر، خالی 
از بچه هاس��ت. حیاط، آب و جارو ش��ده و در 
گوش��ه ای از آن خانه های لی ل��ی بازی با رنگ 

سفید کشیده شده است. 
روب��روی در یک��ی از کلاس ها، ی��ک روبان 
زرد رنگ بس��ته شده اس��ت. باید مال کلاس 
اولی ها باشد. توی نمازخانه برای آنها برنامه ی 
وی��ژه ت��دارک دیده اند. دخترها یک��ی یکی با 
مادرهایش��ان وارد می ش��وند و در حال��ی که 
دس��ت مادرش��ان را رها نمی کنند، گوش��ه ای 
می نش��ینند. بعضی های ش��ان دارند از پشت 
ش��انه ی مادرش��ان، دوس��ت ش��ان را برانداز 
می کنند. بعضی  از دخترها، یونیفورم مدرس��ه 
را پوشیده اند؛ با رنگ بنفش و مقنعه ی صورتی 
ب��ا نوار بنفش یا مقنعه ی س��فید. اتو زده و نو. 
بعضی ها هم با لباس خودشان آمده اند. یکی از 
بچه ها، ظرف تغذیه اش را باز کرده و با دوست 
بغ��ل دس��تی اش دارد، جلو جل��و تغذیه اش را 
می خورد. بعضی ها هنوز خواب در چش��مهای 

شان دارند و خمیازه می کشند. یکی از دخترها 
با عروس��ک اش آمده و با وجود اصرار مادرش 
ب��رای تحوی��ل آن، همچنان عروس��ک را در 

بغل اش نگه داشته است. 

کلاس اولی ها
تعداد بچه ها بیش��تر و بیشتر می شود و حالا 
س��الن پ��ر از مادرها و دختره��ای کلاس اولی 
اس��ت. مدیر مدرس��ه، همه ی دخترهای سال 
اول��ی را به صف جلو فرا می خواند. همه با عجله 
همین کار را می کنند. س��والات مدیر از بچه ها 
با صدای بلند»بله« از سوی دختربچه ها جواب 
داده می ش��ود. بعد از دقایقی س��خنرانی، معلم 
کلاس اول ب��ا بچه ها ح��رف می زند. بعد از آن، 
گروهی از دانش آموزان س��ال شش��م، با پخش 
موسیقی، س��رود می خوانند. با راهنمایی معلم، 
بچه ها سالن را ترک می کنند و برای آشنایی با 
محیط مدرسه گشتی در حیاط می زنند. بعد به 
س��مت سرویس بهداشتی می روند و توضیحات 
لازم داده می شود. حالا آفتاب اندکی بالاتر آمده 
و هوا گرم اس��ت. موس��یقی کودکانه، از بلندگو 
پخش می شود. بچه ها جلوی در راهرو مدرسه، 
به صف می شوند. به هر یک از آنها پرچم ایران 
داده می ش��ود و آنها برای ورود به کلاس باید از 
زیر طاق تزیین شده ی روبروی در، عبور کنند. 

سه تا از دخترها، لباس عروسکی جوجه و گربه 
و گوسفند را پوشیده اند و هر کدام سبد بزرگی 
در دس��ت دارند. توی سبد، پر از جامدادی های 
رنگارن��گ و هدی��ه ی بچه ه��ای کلاس اول��ی 
اس��ت. حالا هر کدام از آنها، هدیه ی خودش را 
برمی دارد و وارد راهرو می شود. یک از دخترها، 
درب��اره ی رنگ جام��دادی موردنظرش با یکی 
دیگر از بچه ها به توافق نمی رسد و هر یک مصر 
اس��ت، جامدادی زردرنگ را خ��ودش بردارد. با 
پادرمیانی مربی پرورش��ی مدرسه، قضیه تمام 

می شود. 
بچه ها روبروی کلاس ش��ان صف کشیده اند. 
یک��ی از دخترها، دارد گری��ه می کند و مادرش 
را می خواهد. مدیر او را آرام می کند. روبان زرد 
رنگ قیچی می ش��ود و بچه ها وارد کلاس شان 
می شوند. نیمکت های خالی را بچه ها پر میکنند. 
دی��وار کلاس با انواع نقاش��ی ها، کاغذرنگی ها، 
پوسترهای شاد و جدول الفبا تزیین شده است. 

صدای مهر می آید.

مهدکودک
برای بچه هایی که تا حالا مدرسه نرفته اند و 
برای اولین بار دارند از مادرشان جدا می شوند، 
قص��ه کمی فرق می کند. دخترها و پس��رهای 
چهار یا پنج س��اله و بیش��تر. حی��اط کوچک 
مهدکودک پروانه های کوچک، با صدای گریه ی 
دخترها و پسرها پر شده است. امروز با روزهای 
دیگر خیلی فرق دارد. آنها قرار اس��ت از امروز 
در یک کلاس با بچه های همس��ال خودش��ان 
بنش��ینند و چیزهای جدید و بازی های جدید 
یاد بگیرند. از امروز کمی بزرگ تر می شوند. آن 
قدر که بتوانند در محیطی خارج از خانه، چند 
س��اعتی را بدون مادر و پدرشان سپری کنند. 
به نظر کار س��ختی می رسد. گروه قورباغه ها و 

جوجه ها در یک صف تقریبا مرتب ایستاده اند. 
آنها باید خیلی زود به صف ش��وند اما بعضی از 
بچه ها چادر مادرش��ان را ره��ا نمی کنند. رضا 
دارد در بغ��ل پ��درش گریه می کن��د و بهاره 
کیف اش را دنبال خودش می کش��د و پش��ت 
س��ر مادرش ساکت ایستاده اس��ت. چند تا از 
دختره��ا، از این موقعیت، اس��تفاده کرده اند و 
سوار تاب ش��ده اند. زهرا، سوار تاب است و در 
طرف دیگر آن، کیف عروس��کی اش را گذاشته 
و دارد ب��ا آن حرف می زن��د. علی هم هق هق 
گریه اش تمام نمی ش��ود. سال دوم است که به 
مهد می آید، اما مثل روز اول، نمی تواند دست 

مادرش را ول کند. 
پس��رها از دخترها آرام ترند.  همه یونیفورم 
بنفش پوش��یده اند. دخترها با مقنعه ی سفید. 
نازنین، روی سرس��ره نشسته و قصد ترک آنرا 
ندارد. بچه ها، هر کدام یک ش��کل عروس��کی 
مقوای��ی ب��ا حیوان��ات مختلف، که اسمش��ان 
روی آن نوش��ته ش��ده اس��ت و بن��د دارد، به 
گردن انداخته اند. زنگ کلاس زده می ش��ود و 
بچه ها وارد کلاس ش��ان می ش��وند. علیرضا از 
کلاس بیرون آم��ده و م��ادرش را می خواهد. 
یاس��مین هم همین طور. از بچه ها با ش��کلات 
پذیرایی می ش��ود. بعض��ی از مادره��ا، همراه 
بچه هایش��ان در کلاس نشس��ته اند و صداهای 
گریه کمتر ش��نیده می شود. صدای مربی های 
مهد از کلاس ها ش��نیده می شود که با بچه ها 
با صدایی مهربان ح��رف می زنند. لبخند روی 
لب بچه ها برگش��ته اس��ت و به نظر می آید، از 
آن همه رنگ و نقاش��ی روی دی��وار کلاس و 
صدای معلمش��ان، خوش ش��ان آمده است. به 
حی��اط مهد که می آیم، زه��را هنوز روی تاب 
نشس��ته و با عروسکش مشغول است. روز اول 

سال اولی های مهد هم شروع می شود.

عکس: راحله بهادر

اولین ملاقات با مدرسه

جواب چند سوال از سرهنگ عبدالعظیم انصاری فرمانده انتظامی شهرستان گراش:

چهارش��نبه ۱2 مهرماه س��رهنگ انصاری و 
اعضای س��تاد فرماندهی انتظامی شهرس��تان 
گراش به دیدار ما در دفتر نشریه افسانه آمدند. 
سرهنگ می گوید: انتقادها از نیروی انتظامی 
را که می نویسید ما منعکس می کنیم و در بحث 
شفاف سازی مشکلات ش��هر نیز کار مطبوعات 

مهم است. 
فرمانده انتظامی شهرستان گراش می گوید: ما 
در بحث تامین امنیت اصحاب رسانه و جراید را 
همکار خود می دانیم. چرا که بر اس��اس ش��عار 
امس��ال هفته ناجا »س��رمایه اجتماعی اساس 
اقتدار« ماست. این نگرش نیروی انتظامی است 
که م��ا باید با مردم ارتباط برق��رار کنیم و بعد 
اعتماد م��ردم جلب ش��ود و در نهایت مردم را 
در بحث تامین امنیت مش��ارکت دهیم. تنها با 
همکاری مردم می توانیم به امنیت پایدار دست 
یابی��م. در این امر مهم و خطیر زحمت اصلی را 

شما اصحاب رسانه می کشید. 
فرص��ت را مناس��ب می بین��م در گفتگویی 
دوس��تانه برخی پرسش های مردم با فرماندهی 
و سایر مس��ئولین انتظامی گراش مطرح کنم. 
فرماندهی که ویژگی او حضور در میان مردم و 

شرکت در مراسم  گوناگون است.

کلانتری جدیدی در برنامه نیست
»در ط��ی این م��دت در بس��یاری از جرایم 
کاهش داشته ایم نکته قابل توجه این است که 
در ارزیابی سلسله مراتب استانی گراش بهترین 
وضعیت امنیتی را در اس��تان دارد.« این نشان 

می دهد پلیس از عملکرد یک سال و نیمه خود 
راضی است. 

در زم��ان افتت��اح فرمانده��ی انتظام��ی در 
فروردین س��ال ۱۳۹0 گفته ش��د که کلانتری 
دوم در گ��راش افتت��اح می ش��ود و در یکی از 
روس��تاهای تابعه نیز کلانت��ری دیگری احداث 
می گ��ردد. س��رهنگ انصاری می گوی��د که در 
ای��ن مورد برنام��ه افزایش کلانتری و پاس��گاه 
در دس��تور کار ناجا نبوده اس��ت ل��ذا در بحث 
اس��تقرار یگان های انتظام��ی یکی از مهمترین 
آیتم ه��ا جغرافی��ای جرم و جمعیت اس��ت که 
الحمدالله افزایش جرمی در این شهر نداشته ایم 
و کلانتری و پاس��گاه های موجود جوابگوی نیاز 

فعلی شهرستان است.
به جز ای��ن فرمانده��ی انتظامی ه��م هنوز 
مس��تاجر اس��ت و در یک مدرس��ه ق��رار دارد. 
سرهنگ می گوید: »برای ساختمان فرماندهی 
انتظامی شهرس��تان هنوز مشکل تامین زمین 
حل نش��ده است. می طلبد دوس��تان مسکن و 
شهرس��ازی عنایت و همکاری بیشتری در این 
زمینه با نیروی انتظامی داشته باشند. البته در 
حال حاضر تهیه مکان برای راهور دارای فوریت 
اس��ت. تا زمانی که مکانی مناس��ب برای راهور 
تامین نش��ود امکان ارائه خدمات شماره گذاری 
و غیره به ش��هروندان میس��ر نمی باشد. با این 
وحج��ود موضوع برای اراپه خدمات بیش��تر به 
شهروندان عزیز گراش��ی به جد تحت پیگیری 

است.«

مواد مخدر کنترل شده است
س��رهنگ انصاری خود از افس��ران باس��ابقه 
معاونت مبارزه با مواد مخدر است. از او می پرسم 
وضعیت اعتیاد در گراش نسبت به مناطق دیگر 
خطرناک است؟ می گوید: »در مقایسه با گذشته 

به گواهی خود افراد دس��تگیر شده عرصه تنگ 
شده است. حتی فعالیت ها در این زمینه به سایر 
ش��هرهای اطراف منتقل شده است.« سرهنگ 
انصاری معتقد است در بحث مواد مخدر مشکل 
گراش شدید نیست. اگر چه بر این باور است که 

یک نفر معتاد هم برای شهر گراش زیاد است.

راهنمایی و رانندگی به خود ما رحم 
نمی کند

بیشترین شکایت های رسیده به دفتر نشریه از 
پلیس های لباس سفید است. 

س��رهنگ انص��اری می گوید: »اج��رای قانون 
وظیفه ذاتی نیروی انتظامی است و البته برخورد 
با مردم باید صحیح و در چارچوب قانون باش��د.  
اگ��ر ببینم احدی از مامورین م��ا خارج از ادب و 
نزاکت با شهروندی روبه رو شود برخورد خواهیم. 
تلف��ن ۱۹۷ در ای��ن مورد پیگیر ش��کایت های 
مردمی اس��ت. هم در خصوص انتقاد، ش��کایت 
و هم برای تش��کر ش��نونده صحبت های مردم 
هستیم. به صورت حضوری هم بازرسی مستقر 
در فرماندهی انتظامی کار رس��یدگی به شکایت 

مردم از پرسنل را بر عهده دارد.«
»مام��وران  می گوی��د:  انص��اری  س��رهنگ 
راهنمای��ی و رانندگی حتی ما همکاران خود را 
هم بارها جریمه کرده اند. به خاطر همین مردم 

خیلی گله نکنند. این کار آن هاست.«

اتباع بیگانه
به کارگیری اتباع بیگانه ممنوع اس��ت و اداره 
کار در صورت مشاهده کارگران غیر مجاز روزانه 
حدود ۳4 ه��زار تومان کارفرمای��ان را جریمه 
می کند. برخ��ی از مردم معتقد که بخش��ی از 
جرایم مرتبط با حضور افاغنه اس��ت س��رهنگ 
انصاری با این نظر موافق اس��ت و می گوید: در 

بحث س��رقت یا ح��وزه مواد مخدر بخش��ی از 
مجرمین را افراد غیر ایرانی تشکیل می دهند.

هنوز سخت نگرفته ایم
موتورس��واران یک��ی از ش��اکیان همیش��گی 
از دس��ت نی��روی انتظام��ی هس��تند. بیش��تر 
موتورس��وارها از  گی��ر دادن پلی��س ب��ه پلاک 
قدیم��ی و کلاه ایمنی ناراضی اند. اما س��رهنگ 
انصاری معتقد اس��ت اگرچه اقدام در این رابطه 
از وظایف قانونی ناجاس��ت لیک��ن در این مورد 
پلیس هنوز س��خت گیری نکرده اس��ت. پلیس 
اگر به مس��اله پلاک ها بی توجه باش��د کسی به 
دنب��ال تعویض پلاک نمی رود اما در این مورد ما 
چندان شدتی هم به خرج نداده ایم. سرهنگ دوم 
کریمی راد جانشین فرماندهی انتظامی شهرستان 
هم می گوید که در آینده نزدیک کارت سوخت 

موتورهای پلاک قدیمی می سوزد.

پلیس 10+
یک بار دیگر فرمانده انتظامی ش��هر می گوید 
ک��ه راه اندازی دفت��ر پلی��س ۱0+ ارتبطای به 
وظای��ف آن ها ن��دارد: »بخ��ش خصوصی باید 
وارد ش��ود. چنانچه این امر محقق شود برخی 
از مش��کلات این فرماندهی نی��ز مرتفع خواهد 
شد. دوستان متقاضی به سایت مربوطه مراجعه 
کنند و ثبت نام انجام ش��ود. شرکت پژوهش و 
توس��عه ناج��ی مدیریت و صدور مج��وز مراکز 
پلیس ۱0+ را بر عهده دارد. با استقرار پلیس به 
علاوه ۱0 کار ما هم ساده تر می شود و بسیاری 
از دغدغه ه��ای مردم کاهش می یابد. اس��تقرار 
این مرکز را جز مطالبات و نیازمبرم شهرستان 
می دانیم و موضوع هم به مرکز منعکس شده و 
قرار شده در فراخوان های آینده گراش نیز جزو 

لیست شهرهای موردنیاز باشد.«

عکس: محمد جهاندیده

محمدخواجهپور
سردبیر

بهترین وضعیت امنیت را در میان شهرستان های استان داریم

راهنمایی سعادت به فانی زاده منتقل شد/عکس: محمد خواجه پور

امام جمعه اول مهر به راهنمایی شاهد رفت/ عکس: محمد جهاندیده

راهنمایی شاهد/ عکس:عبدالرضا افشار

دبیرستان سیدالشهدا)س(/ عکس: علی اکبر شاه محمدی

مادری سر زا رفت
با پیشرفت های بهداشتی و پزشکی خطرات زمان زایمان کاهش یافته 
است. اما با این وجود باز هم به دلایل گوناگون گاهی  کودکانی هستند به 
دلیل اشتباه دیگران مادر را از همان روز نخست در کنار خود نمی بینند
زن یک س��اعت بعد از نیمه ش��ب به علت درد زایمان به بیمارس��تان 
گ��راش مراجعه می کند ولی با نبودن پزش��ک در بیمارس��تان گراش به 
بیمارستان لار فرستاده می شود. او سریعاً به اتاق زایمان منتقل می شود 
و ساعت 5 صبح فرزند اش متولد شد ولی بافت های رحم مادر پاره شده 
و جفت جنین نیز به علت کمتر تجربگی تیم پزش��کی در ش��کم مادر 

باقی می ماند.
در می��ان اضطراب خانواده، کبری به علت خونریزی به اتاق عمل برده 
می ش��ود که در هنگام عمل کار کلیه کند شده و در نتیجه سریع بیمار 
را به بیمارستان فقیهی شیراز منتقل می کنند. در شیراز نیز  به سرعت 
عم��ل دیالیز را انجام می دهن��د و چندین بار بیمار ب��ه اتاق عمل برده 

می شود. 
زمان��ی که برای بار س��وم عمل دیالی��ز را انجام می دهن��د خون وارد 
ریه ه��ای او می ش��ود و باعث تنگ��ی نفس بیمار می گ��ردد و بیمار را به 

آی سی یو منتقل می کنند، 
بعد از پنج روز که بیمار در اتاق آی س��ی یو بس��تری می ش��ود و هیچ 
کدام از اعضای خانواده اجازه ملاقات ندارند در س��اعت ۱۱:۱5 صبح روز 
چهارشنبه ۹۱/۷/5 به خانواده اش خبر می دهند که بیمارشان فوت شده 
است. نام »کبری حسین زاده« به آمار 420 زنی اضافه می شود که سالانه 

در اثر زایمان فوت می کنند و کودک چند روزه خود را تنها می گذارند.

 هر وقت خطر باشد
 125 در خدمت است

۱25 یعنی حادثه. فرقی نمی کند آتش س��وزی باش��د یا مارگیری. باز 
نش��دن قفل خانه و آتش سوزی های بزرگ نخلس��تان ها هم در حیطه 

کاری آتش نشان ها قرار دارد. 
در روز آتش نش��انی جلیل جمالی عملکرد واحد آتش نشانی شهرداری 
گ��راش را اعلام کرد. در نیمه نخس��ت امس��ال آتش نش��ان ها برای ۱2 
آتش س��وزی خانه، 5 آتش س��وزی نخلس��تان و مزارع و ۳ آتش س��وزی 

خودرو، ماشین های شان را روشن کرده اند.
سال ۹۱ هفت بار آتش نشان ها برای مارگیری احضار شده اند که نسبت 
به چهار مورد سال قبل بیشتر شده است. ۱۳ ماموریت متفرقه دیگر هم 

در کارنامه سال ۹۱ آتش نشانی دیده می شود.
ب��ه جز ماموریت ه��ای حادثه ای چهار بار فاضل آش��فته برای آموزش 
آتش نش��انی به به مدارس و ادارات رفته اس��ت. در سال گذشته 5 شیر 

آتش نشانی برای مواقع ضروری در نقاط مختلف شهر نصب شده است.
امسال به مناسبت روز آتش نشان  واحد خدمات آتش نشانی و ایمنی 
شهرس��تان گراش مانور آموزش��ی اطف��اء حریق را در م��دارس ابتدایی 

کریمیان )دخترانه(  و احمدی )پسرانه( برگزار نمودند. 
در ای��ن مان��ور ، نیروهای آتش نش��انی با آموزش اس��تفاده صحیح از 
کپس��ول اطفاء حریق و نکاتی پیرام��ون چگونگی به وجود آمدن حریق 
و راههای پیشگیری و همچنین مقابله با آن را به دانش آموزان آموزش 

دادند.
جمالی از شهروندان می خواهد در مواقع ضروری حتماْ با ۱25 تماس 

بگیرند و از تماس های غیر ضروری خودداری نمایند.

گزارش تصویری

حوادث

راحلهبهادر
تحریریه بانوان

مهدیوفاییفرد
دانشجوی روزنامه نگاری

گ �...  ز.ا .. ر..ش
پیش نهاد دیدنی

یک بار بروید بالای کلات و گراش را ببنید. بچه ها خودتان را هم ببرید 
تا چشم انداز بهتری از شهرشان داشته باشند خیلی از بچه ها هنوز گراش 

را از بالا ندیده اند.
بر فراز کلات آرامگاه شهدای گمنام هم آرامشی مهربانانه به شما 

می دهد. بهتر است وقتی بروید که تنهایی را آن بالا درک کنید.
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 گفتگو با دکتر قاسمعلی مقتدری، رییس دانشگاه پیام نور مرکز اوز 

از لحاظ آموزشی چه مشکلاتی در این  �
دانش�گاه می بینید؟ آیا امکان�ات و تعداد 

هیات علمی مناسب است؟
با توجه به وسعت دانشگاه و تعدد ساختمان ها 
و آزمایشگاه ها، تعداد کارمند کم است؛ ولی از 
نظر تعداد اعضای هیات علمی، اس��اتید مدعو 
که بیشترشان بومی هستند مشکل مان را حل 
کرده اند. ما ۱4 هی��ات علمی تمام وقت داریم 
و ۱۳5 نفر هم استاد حق التدریس، که عمدتاً 
چ��ون از خود منطقه هس��تند و همیش��ه در 
دس��ترس، از این لحاظ مشکلی نداریم. سعی 
ه��م کرده ایم قبل از اینکه رش��ته ای در اینجا 
بازگش��ایی کنیم، سال قبل اش حتما امکاناتی 
که آن رشته لازم دارد را حداقل برای دو سال 
اول فراهم کنیم که وقتی دانشجو آمد با کمبود 

امکانات مواجه نشود.
برای گسترده تر کردن دانشگاه و اضافه  �

کردن رشته ها چه استراتژی ای دارید؟
آموزش عالی یک سطح بالاتر از دبیرستان 
است، و باید به همان نسبت امکانات و کیفیت 
و کمیت س��اختمان هایش در سطح بالاتری 
باشد؛ طوری که دانشجو تفاوتی بین دانشگاه 
و مدرس��ه قایل باش��د. حالا شاید برای مدت 
محدود شش ماه یا یک سال اشکالی نداشته 
باش��د، ولی نباید اس��تقرار دانش��گاه در یک 
محیط نامناس��ب به صورت دائمی باشد. من 
به ش��خصه با راه اندازی دانشگاه در جایی که 
امکانات اش در حد یک مدرس��ه باشد خیلی 

موافق نیستم.
با توج��ه به این ک��ه ما ۱۱ هکت��ار زمین 
و 24 ه��زار مت��ر مرب��ع زیربنا ش��امل چهار 
خواب��گاه خواه��ران و یک خوابگاه ب��رادران، 
دو آزمایش��گاه، س��اختمان اداری، مجموعه 
فرهنگی، س��اختمان آموزش��ی و استادسرا و 
دو سالن ورزش��ی چندمنظوره داریم، از نظر 
امکانات و ساختمانی در حد مطلوبی هستیم.

البته ش�ما دس�ت تان برای درخواست  �
هم�کاری از هیات امنای این دانش�گاه هم 
باز است. آیا مورد خاصی هم بوده که هیات 

امنا درخواست شما را رد کرده باشند؟
ن��ه. تا حالا در همه موارد همکاری کرده اند 
و حتی در بعضی موارد، کمبود بودجه ای که 
در س��ال داش��ته ایم را هم به وسیله خیرین 
و بخص��وص آقای فقیهی نژاد و نمایند ه ش��ان 
آقای نامی تامی��ن کرده ایم. خیلی از امکانات 
آزمایش��گاهی و کتاب خان��ه ای را ه��م خود 
خیری��ن تامین کرده ان��د و در خیلی از موارد 
افراد کتابخانه شان را به دانشگاه اهدا کرده اند.

جدای از بحث مدیریت ش�ما، وضعیت  �
کنون�ی دانش�گاه پیام ن�ور اوز حاصل چه 
می بینید؟ هی�ات امنای ق�وی، کمک های 

دولتی، یا سیستم پیام نور؟
در وهل��ه اول هم��کاری و هم دل��ی مردم 
منطق��ه و کمک ه��ای خیری��ن. چ��ون این 
مصوبه دولت اس��ت که هر مق��داری خیرین 
کمک کنند، دولت هم به همان اندازه کمک 
می کند. چون اینجا خیرین پیش گام هستند، 
مش��ارکت دولت هم در پروژه های عمرانی به 

نسبت بالاتر است.
نظر خودت�ان درباره سیس�تم آموزش  �

پیام نور چیست؟
ب��ا توج��ه به ای��ن که سیس��تم پی��ام نور 
کتاب محور است، یعنی دانشجو مجبور است 

-چه استاد باشد چه نباشد- کتاب را بخواند، 
و اس��تاد در نمره هم خیلی دخیل نیس��ت و 
بیش��تر زحمت خود دانشجو است، به همین 
خاطر من سیستم را سیستم موفقی می دانم.

موفقیت دانشجوهای پیام نور در مقطع ارشد 
هم خیلی زیاد است. در سال گذشته از مجموع 
س��یصد نفر فارغ التحصی��ل، ۱۸۸ نفر مجاز به 
انتخاب رشته در کنکور کارشناسی ارشد شده اند، 
و هر چند نمی توان آمار دقیقی داد، ولی احتمالا 
بالای 50 نفر در مقطع ارشد دانشگاه های دولتی 
قبول ش��ده اند. ما سال گذشته 4 نفر در رشته 
فیزیک فارغ التحصیل داشتیم که سه نفرشان 
برای کارشناسی ارشد دانشگاه های دولتی قبول 
شده اند. و این هم نشان دهنده ی کیفیت مطالب 

درسی در پیام نور است.
ول��ی باید دولت سیاس��تی اتخ��اذ کند که 
بعضی قانون های پیام نور را تغییر دهد، مثلا 
در بحث مهمانی و انتقالی که باعث بی نظمی 
دانشگاه می شود. اتفاق افتاده که در یک رشته 
سی نفر پذیرفته شده اند و 25 نفر درخواست 
انتقالی داده اند. به لحاظ قانونی هم نمی شود 

جلویشان را گرفت.
مش��کل دیگری که هس��ت این اس��ت که 
اگر دانش��جوهای پذیرفته ش��ده سراسری به 
دانش��گاه نروند، یک س��ال محروم می شوند 

ولی برای پیام نور چنین چیزی نیست. یعنی 
دانش��جو امس��ال پذیرفته می شود، ولی سال 
بعد هم در کنکور ش��رکت می کند. این باعث 
بی نظمی زیادی می ش��ود. مثلا دانشجوی ما 
سال بعد می رود لار، یا دانشجوی لار می رود 
جهرم؛ یا دانشجوی خودمان دوباره در کنکور 
ش��رکت می کند و رشته اش را عوض می کند. 
این دردس��ر مضاعفی اس��ت برای مجموعه. 
دولت باید سیاس��تی اتخاذ کند که اگر کسی 
در پی��ام نور هم قبول ش��د، اگر نمی خواهند 
بیایند، حداقل شامل جریمه ای بشود تا بیخود 
رشته ها را انتخاب نکنند و ظرفیت دانشگاه ها 
را پر نکنند. گاهی می بینید اس��م هزار نفر در 
لیست قبولی دانشگاه آمده، ولی معلوم نیست 

چند نفر برای ثبت نام می آیند.
سیاست هایتان برای رشته هایی که در  �

آین�ده می خواهید بیاورید چیس�ت؟ چه 
رشته هایی مد نظر دارید؟

الآن م��ا ۳4 رش��ته داریم که بیشترش��ان 
کارشناس��ی اند و در مقطع ارش��د هم رشته 
زمین شناس��ی را داریم. در کارشناسی سعی 
داریم رش��ته های ب��رق و مهندس��ی عمران 
را اضاف��ه کنی��م؛ و بع��د بای��د برویم س��راغ 
کارشناس��ی ارش��د، چون به نظ��ر من تعداد 
رشته های کارشناسی در منطقه کافی است، 
و ما اگر بتوانیم هیات علمی جذب کنیم، باید 
چندین رشته ارشد را دایر کنیم. قصد داریم 
رشته های جغرافیای طبیعی، تاریخ و ادبیات 
را به رش��ته های ارشد اضافه کنیم. البته باید 
شرایط این کار را هم فراهم کنیم که گرفتن 
حداقل یک هیات علمی در آن رشته و اعلام 
همکاری دو هیات علمی دیگر از جاهای دیگر 

با دانشگاه است.
برای مقطع دکترا هم می توانید اقدامی  �

کنید یا نه؟
ش��رایط دکترا فعلا مهیا نیس��ت. مثلا باید 

سه نفر هیات علمی آن رشته در آن دانشگاه 
اس��تخدام باش��ند. مگر این که دانش��گاه اوز 
تبدیل ش��ود به واحد بین المل��ل، که در این 
ص��ورت می تواند از هیات علمی جاهای دیگر 
استفاده کند. در این راه هم اقداماتی کرده ایم، 

ولی هنوز مصوب نشده است.
دانش�گاه پیام نور اوز را در مقایس�ه با  �

دیگر دانش�گاه های پیام نور استان چطور 
ارزیابی می کنید؟

از نظر وس��عت زیربنا پیام نور ش��یراز و اوز 
تقریبا هم س��طح هس��تند؛ ولی ب��ا توجه به 
مرکزیت ش��یراز، آنجا در کمی��ت و کیفیت 
رشته ها حرف اول را می زند و آن مراکزی که 
به استان نزدیک ترند هم از لحاظ دسترسی به 
منابع و استاد راحت ترند. ولی در کل پیام نور 

اوز در مرحله بعدی است.
در مورد دانش�جوهای گراش�ی، درصد  �

زیادی از کسانی که در دانشگاه ها پذیرفته 
می ش�وند، مخصوصا در سال های اخیر، به 
سمت پیام نور آمده اند، که بیشترشان هم 
جذب مرکز اوز شده اند. دلیل این را در چه 

می بینید؟
اولا ب��ه خاطر این که خیل��ی از خانواده ها 
دوس��ت دارند فرزندان ش��ان کنار خودش��ان 
باشند؛ و دلیل دیگر هم گستردگی رشته هایی 
اس��ت که ما در این مرکز داریم. امس��ال هم 
۸۸ نفر گراش��ی پذیرفته داشته ایم. به نظرم 
تعداد دانشجوهای گراشی این مرکز به بالای 
250 نفر می رسد که سطح تحصیلی شان هم 
راضی کننده اس��ت. تمایل این دانشجوها هم 
بیشتر به س��مت روان شناسی و علوم تربیتی 
و عل��وم اجتماعی اس��ت، چون خودش��ان با 
بسیاری از مباحث مربوط به این سه رشته سر 
و کار دارند، مثل بحث تربیت و روان شناسی 
کودک. اخیرا هم تعدادی علاقه مند شده اند به 

رشته مترجمی زبان. 

ما هم روزگاری دانشجو بودیمپ�... رون ... ده
برای این ش��ماره به مناسبت اول مهر از اس��اتید و مدرسین دانشگاه 

خواسته ایم از خاطرات خود بگویند.

تا شیراز با موتور
تا حالا تصمیم گرفته اید از گراش تا شیراز با موتورسیکلت سفر کنید؟ 
اگر جواب تان مثبت است و بر فرضِ مثال لاف هم نمی زنید و کنجکاوید 
بدانید در ط��ی این راه امکان دارد چه اتفاقات��ی برایتان بیافتد، خاطره  
خسرو حسن زاده می تواند کمک تان کند. سال شصت و هشت که استاد 
حس��ن زاده دانشجوی رش��ته ی ادبیات فارسی ش��یراز بود، یک مشکل 
اساس��ی داشت و آن هم فاصله ی خوابگاه تا دانش��گاه بود، چون ایشان 

بیشتر اوقات از سرویس جا می ماندو نهایتاً به کلاس درس نمی رسید.
صبح یکی از روز های تعطیل در گراش، اس��تاد حس��ن زاده برای حل 
مش��کل اش به راه  حلی می رس��د، و آن هم بردن موتورسیکلت به شیراز 

است. پس سوار بر موتورسیکلت دل را به جاده می  سپارد.
اما نرسیده به اوز، شمع موتورش روغن می زند. با هر ترفندی که هست 
ای��ن موضوع را حل می کن��د و به راه خود ادام��ه می دهد. نزدیکی های 
خنج کنار پاسگاه لاغرون وقتی پلیس به او ایست می دهد، زنجیر موتور 
می پکد. این موضوع هم به همت یکی از سربازانی که در پاسگاه، مکانیک 
بود رفع می ش��ود. او همچنان با عزم راسخ به راه خود ادامه می دهد. در 
پارکی نزدیک فیروزآباد برای خوردن صبحانه توقف می کند، کوله پشتی 
را گوشه ای می گذارد و صبحانه را میل می کند و برای طی کردن ادامه ی 
مسیر سوار بر موتورسیکلت می شود. هشتاد کیلومتر که از آن پارک دور 

می ش��ود، ی��ادش می آید 
که کوله پش��تی اش را که 
هم��ه ی م��دارک در آن 
بود جا گذاشته است. این 
موضوع را که کلا بی خیال 

می شود و فقط با چند تماس  تلفنی مساله را پیگیری می کند.
بالاخره سالم به شیراز می رسد و آنجا خبر پیدا شدن کوله پشتی اش را 
هم می شنود، اما از فرط خستگی یک روز کامل در خوابگاه قید کلاس و 

دانشگاه را می زند و استراحت می کند.

به قیافه شون هم می خورد؟
خاطره بعد را هم استاد حسن زاده به قول آقای الله دادی، رئیس سابق 

اداره آموزش و پرورش گراش، برایم تعریف کرد:
صف های صبحگاهی دانش آموزی عالمی دارد برای خودش، به خصوص 
وقتی خواب آلود باش��ی و مجبور که چند دقیقه ای س��رپا بایس��تی و به 
سخنرانی مدیر مدرسه هم گوش دهی. زمستان نزدیک بود و مدیر یکی 
از م��دارس گراش در صف صبحگاهی به بچه ها نصیحت می کرد که قرار 
است چند نفر بیایند پشت بام مدرسه را قیر و گونی کنند و در این مدت 
بچه ها شیطنت نکنند و بیشتر مواظب خودشان باشند. در همین حین، 
الله دادی و چند نفر دیگر از همکاران ش��ان به عنوان بازرس مدارس وارد 
مدرس��ه شدند. مدیر مدرسه از آنها خواست تا در صف صبحگاهی برای 
بچه ها سخنرانی کنند. آقای الله دادی رو به بچه ها می گوید: »صبح تون به 
خیر بچه ها،  مطمئنا من رو که می شناسید؟«  بچه ها همه با هم جواب 

می دهند: »بعععلههه، آمدید پشت بام را قیر و گونی کنید.«  

یک شیر اندازه یک موش!
چش��مان تان را ببندی��د و اتاق��ی را تص��ور کنی��د پ��ر از سوس��ک و 
پلاستیک هایی پر از نان خشک که با باد گرم کولر آبی تکان می خورد و 
کلی کارتن و وسایل و خرت و پرت دیگر هم که گوشه و کنار ولو است. 
بعد هم سه نفر آدم از شهر  اقلید، فراشبند و گراش. این ها شما را یاد چه 
می اندازد؟ درست حدس زدید، خوابگاه دانشجویی. این تصویر هایی را که 
در ذهن تان مجسم کردید، خاطره ی استاد حلیمه خاتون ملکی از اولین 
روز ورود به دانشگاه در سال ۷۹ بود. البته قضیه به اینجا ختم نمی شود. 
این سه نفر مجبور می شوند در آن خوابگاه قدیمی و کثیف در شیراز، یک 
شب را پشت سر بگذارند. در بالکن را باز می گذارند و جایی برای خواب 
پیدا می کنند. نیمه های شب با صدا ی خش خش از خواب بیدار می شوند 
و بعد متوجه موجودی عظیم الجثه می شوند که پشت یکی از کارتن ها ی 
کنار دیوار گیر افتاده است، موجودی شبیه موش و با قد  و قواره ای مثال 
ش��یر! البته یکی از آن دختران ش��یردل با چند ضربه ش��دید نسل آن 
موجود بخت برگشته را منقرض می کند، ولی طی یک عمل انتحاری همه 
تصمیم می گیرند آن شب کلًا قید خواب را بزنند. این روز ها می گذرد تا 
مهر ۸6 که حلیمه خاتون ملکی به عنوان یکی از اساتید دانشگاه پیام نور 
اوز، اولین روز استاد شدن را تجربه می کند؛ روزی که همه او را با دانشجو 

اشتباه می گیرند و به اشتباه شان می خندند. 

درس زندگی زیر قالی
این که دخل و خرج آدم میزان نباش��د که مهم نیست؛ مهم این است 
که وقتی دست و پا می زنید تا این مشکل ناچیز را که این روز ها الکی سر 
زبان ها افتاده حل کنید، در این راه دچار پدیده ای به اسم »ضایع شدگی« 
نشوید. آقای عندلیب، استاد ادبیات فارسی، خاطره ای تعریف می کند از 

یکی از دوستان اش که این حرف را ثابت می کند.
»معلم بودم و دخ��ل و خرج ام با هم نمی خواند. تصمیم گرفتم بعد از 
س��اعت کاری در مدرس��ه، با وانت، بار های مردم را جا به جا کنم. یکی از 
این روز ها مردی کنار خیابان به من اشاره کرد تا قالی هایی را که خریده 
بود به مقصد برسانم. به در خانه شان رسیدم و برای این که مزد بیشتری 
بگیرم، قالی را روی دوش ام گذاشتم تا آن را به داخل خانه ببرم. به اتاق 
که رس��یدم، ناگهان از پش��ت سر یکی صدایم کرد: »س��لام آقا معلم!« 
ش��صت ام خبر دار ش��د که برای جلوگیری از ضایع شدگی باید خودم را 
جمع وجور کنم. سرم را برگرداندم و با ابُهت خاصی گفتم: »سلام پسرم، 
پ��درت رو توی خیابون دیدم و ش��ناختم اش؛ ب��رای همین توی آوردن 
قالی ها بهش کمک کردم. درس فردا رو خوندی یا نه؟« بعد هم بی خیال 
کرایه شدم! این موضوع درس عبرتی شد تا از آن به بعد بیشتر حواس ام 

را جمع کنم  تا به کاهدان نزنم. 

 

 یک روز صد خاطره
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فاطمهیوسفی
تحریریه بانوان

قاسم علی مقتدری متولد 1345 گراش است. لیسانس اش را در رشته ی دبیری جغرافیا از دانشگاه تربیت معلم تهران گرفته است. بلافاصله هم در سال 
68، کارشناسی ارشد جغرافیای انسانی دانشگاه تهران قبول می شود، ولی به دلیل مشکلاتی، بعد از دو ماه از آن انصراف می دهد. بعد از آن به مدت 
4 ترم در دانشگاه آزاد لارستان زبان انگلیسی می خواند، ولی وقتی در سال 72 در رشته ی کارشناسی ارشد جغرافیای طبیعی در دانشگاه شهید بهشتی 
قبول می شود، آن را رها می کند. سال 78 هم در مقطع دکترای جغرافیای طبیعی گرایش اقلیم شناسی دانشگاه تهران پذیرفته و در سال 83 فارغ التحصیل 
می شود. او قبل از قبولی در دوره دکترا در آموزش و پرورش استخدام بود، ولی بعد از آنجا استعفا می دهد و به آموزش عالی می پیوندد. از تیرماه 83 

تاکنون نیز در دانشگاه پیام نور اوز مشغول به کار است و با درجه استادیاری، ریاست دانشگاه را به عهده دارد.

عکس: سعید سرخی

دانشگاه باید با دبیرستان فرق داشته باشد

گفتگو با مهدی شیرشمسی، رییس دانشگاه آزاد واحد گراش

بالاخ�ره این مرک�ز زیر نظ�ر واحد لار  �
است یا لامرد؟

کلا این سیاس��ت دانش��گاه آزاد اس��ت که 
مراکز جدیدی که تاس��یس می شوند، تا وقتی 
حداقل ۸00 دانشجو می گیرند و خودشان به 
واحد تبدیل می ش��وند، زیر نظر نزدیک ترین 
واحد دانش��گاهی هس��تند. البته به حمد الله 
دکتر زاهدی، رییس محترم واحد لارس��تان، 
ش��رایط را به گونه ای فراهم کرده اند که مراکز 
تابعه گراش، خنج، اوز و ... از اس��تقلال خوبی 

برخوردارند. 
چند رشته در این دانشگاه فعال است؟ �

س��ه رش��ته کاردانی ش��امل حس��ابداری 
و کامپیوت��ر و برق، س��ه رش��ته کاردانی به 
کارشناسی که از واحد لامرد می گیریم، شامل 
حس��ابداری و کامپیوتر و آموزش ابتدایی؛ و 
یک رش��ته کاردانی به کارشناسی گرافیک، و 

یک رشته مهندسی برق در کارشناسی.
درباره ی رشته های واحد لامرد توضیح  �

می دهید؟
با پیگیری های آقای حسنی و با رایزنی هایی 
که با واحد لامرد انجام دادیم، با جلب محبت 
آنه��ا و موافقت ریی��س وقت دانش��گاه آزاد 
توانس��تیم س��ه تا از رش��ته های کاردانی به 
کارشناس��ی مجوزدار واحد لامرد را ش��امل 
مهندس��ی کامپیوت��ر، آم��وزش ابتدای��ی و 
حسابداری که در شهر مورد نیاز حس می شد 

م��ا هم پذیرش کنیم. و در واقع دانش��جویی 
که ما در این س��ه رش��ته پذی��رش می کنیم 
تحت س��همیه لامرد اس��ت، ولی تم��ام امور 
دانشجویی اش را ما خودمان انجام می دهیم، 

از گرفتن شهریه گرفته تا فارغ التحصیلی.
بعد ه��م به دنب��ال تصویب رش��ته به نام 
دانش��گاه آزاد گراش رفتیم، و برای اولین بار 
موفق شدیم در اواخر سال ۹0 رشته مهندسی 
برق قدرت الکتروتکنیک را که رشته ی تاپی 
هم هست، در شورای گسترش تصویب کنیم. 
این کار شاقی است ولی ما مانور خاصی روی 

آن ندادیم.
هفته گذشته هم خوشبختانه رشته کاردانی 
به کارشناسی گرافیک برای دانشگاه تصویب 
ش��ده اس��ت، که در کل واحدهای دانش��گاه 
آزاد در کش��ور فقط ۹ واحد وجود داش��ت و 
ما دهمین واحد هس��تیم. که از مهر تکمیل 
ظرفیت می گیریم. پرونده چند رشته ی دیگر 
ه��م در جریان داریم، که وقتی تصویب ش��د 

اعلام می کنیم.
سیاس�ت تان برای افزایش این رشته ها  �

چیس�ت و چه مواردی برایت�ان از اهمیت 
بیشتری برخوردارند؟

آیتم ه��ای مختلفی دخالت دارن��د در این 
ک��ه چه رش��ته ای را پیگیری کنی��م. یکی از 
مهم ترین آیتم ها این اس��ت که آن رشته در 
منطقه کمتر وجود داشته باشد و ما دانشجوی 
متقاضی داشته باشیم. دومین آیتم این است 
که س��عی می کنیم رشته هایی باشد که واحد 
مجاورمان در لار نداشته باشد. در یک توافق 
ضمنی تصمیم گرفته ایم که آن رش��ته هایی 
که یک طرف روی آن سرمایه گذاری می کند، 
طرف دیگر س��راغ اش ن��رود. در مرحله بعد، 

می سنجیم که در دانش��گاه های دیگر استان 
یا کشور، چه رشته هایی چقدر دانشجو جذب 
می کند. مثلا بعضی از رشته ها دیگر متقاضی 
زیادی ندارند، پس ما هم دنبال شان نمی رویم.

وضعیت دانش�گاه از نظر اعضای هیات  �
علمی چطور است؟

من خ��ودم عضو هیات علمی دانش��گاه لار 
هس��تم. یک هیات علمی را که اینجا داشتیم، 
یعن��ی آقای نجیب زاده که قب��لا معاون اداری 
مالی آقای حسنی بود، مامور به خدمت کردیم 
به لار، و آنجا الآن معاون دانش��جویی است. ما 
هیات علمی دیگری نداریم. البته چند پرونده ی 
هیات علمی را تا مرز نهایی شدن رساندیم، که 
دو تا از آنها اساتید بومی گراش بودند، از جمله 
یک کارش��ناس ارش��د برق، و یک کارشناس 
ارشد سخت افزار؛ که بعد از پیگیری های بسیار 
و چندماه��ه ما، در مرحله ی آخ��ری که قرار 
بود برایش��ان حکم بزنیم، خودشان به دلایل 
ش��خصی انصراف دادند. ما ش��کایتی نداریم، 
ولی زحمات مان نقش بر آب ش��د. این قضیه 
مربوط به دو سال پیش بود. امروزه که دیگر در 
دانشگاه ها برای جذب هیات علمی تقریبا بسته 
ش��ده است. وگرنه ما به ازای هر رشته حداقل 

دو هیات علمی نیاز داریم.
تعداد اساتید مدعوی شما چقدر است؟ �

حدود 45 اس��تاد اینج��ا تدریس می کنند 
که س��عی کرده ایم اساتید بومی منطقه را در 

اولویت قرار دهیم.
برای احداث ساختمان جدید در زمین  �

متعلق به دانشگاه، تنها در بحث هزینه گیر 
کرده اید؟

این س��اختمان کنون��ی حدود ه��زار متر 
زیربن��ا دارد که کل فضای آموزش��ی و اداری 
ماس��ت، و از این بابت خیلی محروم هستیم. 
م��ا قطعه زمینی ب��ه مس��احت ده هکتار در 

ورودی ش��هر از ط��رف اوز ب��ا بودجه ی خود 
این دانش��گاه خریداری کرده ایم. می دانید که 
برای دانش��گاه آزاد بودجه ای از طریق دولت 
وج��ود ندارد، و از طرف س��ازمان مرکزی هم 
بودجه ای به واحدها اختصاص پیدا نمی کند. 
در نتیجه واحدهای دانش��گاه آزاد خودگردان 
هس��تند، مث��ل ش��هرداری که بای��د درآمد 
خودشان را کسب کنند و بودجه بندی کنند 
و خودش��ان هم خ��رج کنن��د، و اگر چیزی 
زیاد آمد برای بح��ث عمرانی هزینه کنند. با 
توجه به تعداد کم دانشجو و همچنین خرید 
زمین، ما بودجه ی زیادی هم نداریم. نکته ای 
که خیلی ها می گویند این اس��ت که »ش��ما 
ک��ه بودجه ی کافی ندارید، خ��وب دیگر چرا 
پول تان را می فرس��تید تهران یا مرکز؟« باید 
بگویم چنین چیزی نیست، یعنی در سیستم 
دانش��گاه آزاد هیچ واح��دی درآمد خود را به 
مرکز ارسال نمی کند. ما کلا درآمدمان هنوز 
پایین اس��ت که انشالله با گسترش رشته ها و 
گرفتن دانشجوی بیش��تر، این مساله را حل 

خواهیم کرد.
علاوه بر دانشجویان بومی، چه کسانی  �

جذب این دانشگاه می شوند؟
با توجه به اینکه تعداد دانشگاه ها به شدت 
افزایش یافته، س��اختار جمعیت دانش��جویی 
هم در چند سال گذش��ته عوض شده است. 
در نتیجه در واحدهای دانشگاهی شما کمتر 
تنوع دانشجو می بینید. مثلا ده سال قبل در 
لار از تمام کشور و اقوام دانشجو وجود داشت، 
ولی اکنون دیگر این طور نیس��ت، و حتی ما 
می گوییم دانشجوهای ما نزدیک به صددرصد 
بومی اند، یعنی بالاخره همه از همین منطقه 
اچمی زبان هس��تند، مگر درصد قلیلی که از 
جهرم و اهواز و ... آمده اند. البته در کارشناسی 
مهندس��ی برق و گرافیک، احتمال می دهیم 
تغییراتی در بافت دانشجویی هم ایجاد شود.

ب�ه نظرت�ان وضعیت آم�وزش عالی در  �
منطقه چطور اس�ت و به چه س�متی پیش 

می رود؟
چ��ون عرضه دانش��گاه زیاد اس��ت، به تبع 
ارزش و اهمیت آن کم می ش��ود. ولی از بعد 
دیگ��ر که نگاه کنی��م، عده ی زی��ادی دارای 
مدرک دانشگاهی می شوند و یک تفکر نسبی 
آکادمی��ک در جامعه پیدا می ش��ود. خیلی ها 
از روی علاق��ه درس می خوانند، نه مثل قبل 
که هر رش��ته ای در کنکور قبول می شدند را 
می خواندند. الآن درصد بالایی از دانش��جوها 
شاغل هس��تند. اینها دیگر به درس خواندن 
به عنوان یک منبع درآمد یا شغل آینده شان 
نگاه نمی کنند، بلکه می خواهند سطح آگاهی 
و دانش خودشان را بالاتر ببرند. و این نکته ی 

بسیار مفیدی است.
البت��ه الآن م��ا در مرحله گذار هس��تیم از 
کنکور وحش��ت ناک به حذف کنکور. احتمالا 
در آین��ده مثل خیلی از کش��ورهای اروپایی، 
دانش��گاه ها خودپذیرشی می شوند، و امکانات 
بهتری ایجاد می شود و دانشگاه ها تخصصی تر 

و رقابتی تر خواهند شد.
نکته آخر؟ �

دانش��گاه آزاد در هر ش��هری به راه افتاده، 
خیری��ن آن ش��هر از آن اس��تقبال کرده اند، 
چون احس��اس کرده اند هم برای شهر است، 
و ه��م بچه ه��ای خودش��ان در آن تحصیل 
می کنن��د. در همین ش��هرهای اط��راف هم 
اولین س��اختمان های دانشگاه آزاد را خیرین 
ساخته اند، و گاهی در برخی واحدها شهریه ی 
برخی دانش��جوها را نیز پرداخ��ت می کنند 
که به نظر من س��رمایه گذاری بسیار مثبتی 
اس��ت. خیرین گراش هم س��رآمد هس��تند، 
و در مبح��ث س��اختمان دانش��گاه آزاد هم 
دس��ت همکاری شان را می فش��اریم تا از این 

مستاجرنشینی بیرون بیاییم.

عکس: سعید سرخی

دانشگاه آزاد اسلامی گراش با زحمات علی اصغر حسنی از بهمن سال 1385 در محل فعلی آن که مدرسه اجاره ای مرحوم شریفی است در سه رشته 
کاردانی حس��ابداری و کامپیوتر و برق الکتروتکنیک شروع به جذب دانش��جو کرد. سی دانشجو در آن ابتدا جذب شدند، و کلاس ها اردیبهشت ماه 

1386 تشکیل شد.
مهدی شیرشمسی کارشناس ارشد مدیریت از بدو شروع سال دوم دانشگاه، یعنی دی ماه 87، مسئولیت ریاست را به عهده داشته است. قبل از او خود 
علی اصغر حسنی که مسئول راه اندازی بود ریاست را نیز به عهده داشت. شیرشمسی از سال 86 عضو هیات علمی گروه مدیریت صنعتی دانشگاه آزاد 

لار است.
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پیش نهاد فیلم

»پرسه در مه« ساخته بهرام توکلی به تازگی در شبکه نمایش عرضه 
شده است. بیشتر فیلم های توکلی فضایی تیره و تامل برانگیز دارد. 
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در نقش موسیقیدانی که به تدریج تعادل روانی خود را از دست می دهد 
بازی خوبی  ارائه کرده است.
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چرا بومی ها به دانشگاه گراش نمی روند؟
جریان علم و علم آموزی همیشه جاری و ساری بوده و خواهد بود. این 
اتفاق، مطلوب همه هم هست. چه آنهایی که علم آکادمیک را در حوزه ها 
و یا دانش��گاه ها آموخته اند و از آن بهره مند شده اند و چه آنهایی که علم 
و ف��وت و فن هر کاری را ب��ه صورت تجربی آموخته اند تا بتوانند اهداف 
خود را با سلاح دانستن و آگاهی پیش ببرند. در برخی موارد علم تجربی 
کاراتر و موثرتر هس��ت. چون مستقیم به س��راغ نیازمندی های حوزه ی 

کاری می رود و از حاشیه پردازی ها به دور می ماند. 
اما چند س��الی اس��ت که روند علم آموزی در دیدگاه آدم های جامعه 
تغییر کرده اس��ت و به دو گروه کلی تقس��یم ش��ده اند. عده ای تجربه را 
کارات��ر و عده ای علم آکادمی��ک را موثرتر می دانند. ام��ا به نظر من در 
نهایت، این علم آکادمیک اس��ت که با تجربه کامل می ش��ود و در جهت 
نیل به اهداف بلند و آتی هر علم آموزی به کارش می آید و جالب اس��ت 
ک��ه پذیرش جامعه هم تا حدودی به این س��مت رفته اس��ت. هر چند 
بس��یاری از کارها و ش��غل ها فقط نیازمند تجربه اس��ت و علم خواندنی 

کمتری نیاز دارد.
گ��روه اول ک��ه علم آکادمیک را بهتر می دانند، ت��ا حدودی خود را به 
دس��ت قوانین س��پرده اند و واحدهای ارایه شده درس��ی در هر رشته را 
می گذرانند تا به تبحری در حد و اندازه های تعریف ش��ده برسند و گروه 
دوم، علم مربوط به هر کاری را تا مرز برآورده کردن نیازها و توانایی در 
حد و اندازه هایی تعریف ش��ده از کار مورد هدف، کافی می دانند. در این 
گروه هر لحظه و هر جای ممکن، در پی کسب علم هستند و تا حدودی 
راحت تر و آزادتر هس��تند 
و به قول مع��روف چندان 
دس��ت و پایش��ان ب��رای 
زمینه ها و ش��رایط فهم و 
دانش بسته نیست. با این 
حساب تمام برنامه ریزی ها 
در جهت رسیدن به هدف دست خودشان است و بالطبع، هر چه ماهرتر 
ش��وند در کارش��ان،  موفق تر خواهند بود و در مس��یر کسب و کارشان 

سریع تر به هدف می رسند.
در این نوش��ته بحث بر س��ر گروه اول اس��ت و به طور ویژه کسانی که 
برای علم آموزی دانش��گاه را انتخاب می کنند و مستلزم ردشدن از کانال 
کنکور هس��تند که تا حدودی مسیر ورودشان به فضای متولی ارایه علم 

با حوزه های علمیه فرق دارد.
همیشه بعد از اعلام نتایج نهایی کنکور، کسانی که این مساله برای شان 
مهم است، از رشته و شهر قبول شدگان می پرسند. در این ایام بسیاری 
به دنبال این هس��تند که با قبولی در یک دانش��گاه خوب و البته ش��هر 
بزرگ تر، نتیجه تلاش و زحمات خود را گرفته باشند. چون تا حد زیادی 
به آینده ی ش��غلی و اگر دقیق تر شویم به آینده ی زندگی شان ربط دارد. 
شهر هم به جنب و جوش می افتد و بساط تبریک گفتن ها پهن می شود. 
برای من و امثال من، یک اتفاق فراتر از این خوش��حالی ها هم معنا پیدا 
می کند و آن این اس��ت که چقدر این رش��ته هایی که فرزندان شهرمان 
قبول ش��ده اند، واقعا نیازسنجی شده اس��ت؟ این عقیده وجود دارد که 
رش��ته های خاص قبول شدن خوب است و قطعا با دید وسیع تر و فراتر 
از ح��د و مرز دور برمان، می بینیم که نیاز هس��ت و در حال یا آینده ای 
دور و نزدیک، گره گش��ا خواهد بود. از آن س��و، قبولی در رشته هایی که 
نسبتا فارغ التحصیل زیادی دارد، چرا باز هم خبر قبولی در آن رشته ها را 
می ش��نویم. اگر بحث علاقه داوطلب باشد، حرفی نیست. اما در بسیاری 
موارد می بینیم، فرد پذیرفته ش��ده، آن رش��ته را با هدف انتخاب نکرده 
اس��ت بلکه فقط قبول ش��ده اس��ت. باید برای این موضوع مهم فکری 
کرد. کس��انی که متولی کار هس��تند باید زوایای اهمیت این موضوع را 
بشناسانند و بعد از نیازسنجی شهر و منطقه و بلکه فراتر از آن ها، در این 

مسیر قدم بردارند.
موضوع مهم دیگری که به چش��م می آید، این اس��ت ک��ه با توجه به 
وجود رشته های گوناگون در دانشگاه های شهرمان، اعم از علوم پزشکی 
و آزاد و علوم قرآنی )که البته پذیرش دانش��جو در آن برای ترم مهرماه 
به ثمر نرسید(، تعداد پذیرفته شدگان گراشی و بومی در این دانشگاه ها 
چقدر اس��ت؟ دانش��گاه آزاد بدون شک س��هم زیادی دارد. اما دانشکده 
علوم پزش��کی قضیه اش فرق می کند. نیاز به توضیح است که رشته های 
موجود، هم آینده ش��غلی خوبی دارند و هم بر اساس نیاز شهر و منطقه 
و جایگاه ش��ان انتخاب ش��ده اند. اگر بخواهیم قبول ش��دگانش از شهر 
گراش را بش��ماریم باید بگوییم از س��ال ۷۹ که تاس��یس شده تا امروز 
فقط دو نفر گراش��ی در این دانش��کده درس خوانده اند که یکی از آن ها 
قب��لا فارغ التحصیل ش��ده و یک نفر دیگ��ر دوره ی میانی تحصیلش در 
این دانش��کده را می گذراند و س��ه چهار نفر دیگر هم که گراشی نبوده 
اما در این ش��هر ساکن بوده اند،به این دانشکده آمده اند. تا سال گذشته، 
از ش��هرهای اطراف هم نسبتا تعداد زیادی پذیرش نشده اند و این نشان 
می دهد ذهنیت ها تقریبا شبیه به هم است. این آمار به هیچ عنوان قابل 
قبول نیست. این اتفاق چند دلیل دارد که فقط به مهم ترین هایش اشاره 

می شود:
۱� قبول��ی در این دانش��کده، نیازمند کس��ب رتبه های نس��بتا خوب 
اس��ت. البته رتبه های قابل قبول برای این دانشکده کم نداشته و نداریم. 
حتی وقتی یک نفر به خاطر حضورم در این دانش��کده، از من مش��اوره 
خواست، متوجه شدم رشته ی موجود در این دانشکده را با همان رشته 
در دانش��گاهی که از اعتبار کمتری برخوردار است، معاوضه می کند که 
دلیلش اصلا خوش آیند نبود.  در ادامه به دلایل آن پرداخته خواهد شد.

2� بارها مش��اهده ش��ده و حتی از داوطلبان بعد از مش��اوره در ایام 
انتخاب رشته پرسیده شده و مشخص شده است که مشاوران تحصیلی 
شهر، از رشته های این دانشکده اصلا و یا کمتر اسم می برند و آنها را به 
انتخاب این رشته ها تشویق و ترغیب نمی کنند. حال یا این رشته ها را به 

خوبی نمی شناسند و یا قصه ی دیگری دارد.
۳� بخشی از کسانی که شرایط قبولی در این دانشکده را داشته اند ولی 
با قبولی شان، در نهایت سر از شهرها و دانشگاه های دیگری درآورده اند، 
مایل به ادامه تحصیل در شهر خودشان نیستند. می خواهند شهری قبول 
شوند که گراش نباشد. اگر این اتفاق، دلیلش کسب تجربه های بزرگ تر 
و دسترسی به امکانات بیشتر باشد خیلی خوب است و پسندیده. اما در 
صورت وجود داش��تن شرایط خوب تحصیلی در این دانشکده، اگر رفتن 
از این شهر در قالب قبول شدن در شهرهای دیگر به معنی فرار و دوری 
جس��تن باشد، قضیه خیلی فرق می کند. آن وقت است که باید لایه های 
چندم دیدگاه ها و ش��رایط اجتماعی و اعتقادی ش��هر را بررس��ی کرد و 
واقع بینان��ه و منطقی و ب��ه دور از هرگونه موضع گیری و پیش داوری این 
مهم را موش��کافی کرد. قطعا دس��تاوردها و نتایج خیلی خوبی به دست 
می آی��د که چراغ راه خیلی از کارها و تصمیمات بزرگ و کوچک مان در 

آینده خواهد بود.

پ�... رون ... ده

گفتگو با مهدی محسن زاده، رییس دانشکده پیراپزشکی گراش

چند رش�ته الآن در این دانشگاه فعال  �
است؟

س��ه رش��ته کارشناس��ی ش��امل عل��وم 
آزمایش��گاهی، هوش��بری و ات��اق عم��ل، و 
همچنین کارشناسی ناپیوس��ته )کاردانی به 
کارشناس��ی( همین سه رش��ته، و یک رشته 

کاردانی فوریت های پزشکی.
دنبال رش�ته های جدیدتر هم هستید؟  �

چه رشته هایی مدنظر دارید؟
تقریبا درباره بیشتر رشته های علوم پزشکی 
بحث کرده ایم و همه در دس��تور کار هستند، 
از پزش��کی گرفته تا بقی��ه. ولی چیزی که به 
واقعیت نزدیک تر اس��ت و ش��اید سال آینده 
بگیریم، رش��ته ی جدیدی است تحت عنوان 
آی تی س��لامت )فن آوری اطلاعات سلامت( 
که در بعضی از دانشگاههای کشور هم تازه به 
وجود آمده و جایگزین چند رشته می شود که 
از قبل وجود داشته، از جمله مدارک پزشکی، 
ی��ا مدیریت خدمات بهداش��تی. ب��ا توجه به 
پیشرفت روزافزونی که در بحث آی تی داریم، 
شدیدا نیاز اس��ت که چنین کارشناس هایی 
به محیط بهداش��ت و درمان وارد شوند. مثلا 
همین بحث پزش��ک خان��واده، که الآن دیگر 
تمام مطب های پزش��کان س��طح ش��هر باید 
به ش��بکه وصل باش��ند. یا تمام سیستم های 
اتوماس��یونی ک��ه الآن به وجود آمده اس��ت. 
مزیت های این رشته این است که جدید است 
و هن��وز در کل کش��ور فارغ التحصیل نداده 
اس��ت، نیاز روزافزون به این رشته وجود دارد 

و بدین ترتیب بازار کار خوبی هم لااقل برای 
چندین سال می تواند داشته باشد.

سیاست هایتان برای گرفتن رشته های  �
جدید، علاوه بر جدید بودن و داشتن بازار 

کار چیست؟
اگ��ر آمار را بس��نجیم، تعداد دانش��جوهای 
گراش��ی و بومی ما خیلی پایین اس��ت. از این 
نظر، دنبال رش��ته هایی هس��تیم که جذابیت 
بیشتری برای افراد بومی داشته باشد. به دنبال 
همین بحث بود که پیگیر مجوز کارشناس��ی 
ناپیوسته شدیم و آن را گرفتیم. در این رشته ها 
کسانی بیش��تر جذب می ش��وند که شاغلین 
مراکز بهداش��تی درمانی ان��د، و یکی از اهداف 
ما جذب افراد بومی شاغل است که نمی توانند 
در ش��هرهای دیگر ادامه تحصیل دهند. پس 
علاوه بر نیاز جامعه و داش��تن بازار کار، جذب 

دانشجوی بومی را هم مدنظر داریم.
دلی�ل ای�ن آم�ار پایین دانش�جوهای  �

گراشی را چه می دانید؟
از  خیل��ی  از  دانش��کده  ای��ن  رتب��ه ی 
دانشکده های علوم پزشکی کشور بالاتر است، 
و یک��ی از دلایل اش هم این اس��ت که اینجا 
زیرمجموعه دانش��گاه علوم پزش��کی شیراز 
است. در نتیجه رتبه های بالاتری برای قبولی 
نیاز است. خیلی از گراشی ها اینجا را انتخاب 

می کنند، ولی قبول نمی شوند.
با توجه به کمتر شدن نقش کنکور و از  �

طرفی گسترده ش�دن بازار آموزش عالی، 
برای جذب دانشجو در سال های آینده چه 

برنامه ای دارید؟
تاکنون ما احس��اس نیاز نکرده ایم که لازم 
است تبلیغات یا امتیازاتی برای جذب دانشجو 
در نظر بگیری��م. فکر می کنم دانش��گاه های 

دولت��ی در مراحل بعدتر از بقیه دانش��گاه ها 
کمبود دانشجو بیاورند و هنوز خیلی ها هنوز 

پشت در می مانند. 
بیمارس�تان،  � ش�دن  آموزش�ی  آی�ا 

انتظارات�ی را ک�ه در جه�ت تاثی�ر مثبت 
داشتید برآورده کرده اند؟

تمام انتظارات ما برآورده نش��ده است ولی 
به آن جهت به پیش می رود. زمانی می توان 
گفت بیمارستان آموزشی است که مدیران و 
تعدادی از پزش��کان آنج��ا عضو هیات علمی 
دانش��کده باش��ند. ولی هنوز جنب��ه درمانی 

بیمارستان بر جنبه ی آموزشی آن می چربد.
وضعی�ت ای�ن دانش�کده را از لح�اظ  �

س�اختمانی و آموزشی چطور می بینید؟ از 
لحاظ تعداد اعضای هیات علمی مش�کلی 

ندارید؟
ما تع��داد ده نفر ردیف هیات علمی داریم، 
و بای��د مجوز اس��تخدام برای پ��ر کردن این 
ردیف ها بگیریم. وزارت بهداشت تعداد مجوز 
به دانشگاه علوم پزشکی شیراز می دهد و آن 
دانشگاه مجوزها را بین تمام دانشکده هایش به 
تناسب تقسیم می کند. به ما هم در این مدت 
تقریبا هر ساله مجوز داده اند و در فراخوان هم 
بوده ایم، ولی برای دو سال متقاضی نداشتیم. 
یعنی ما برعکس جاهای دیگر هس��تیم. یک 
وقتی ش��ما ردی��ف ندارید؛ ی��ک وقت ردیف 
دارید اما مجوز ندارید. ما ردیف داریم و مجوز 
هم گرفته ایم، ول��ی متقاضی عضویت هیات 
علمی نداریم. بقیه جاها برای استخدام دست 
و پا می ش��کنند، ولی ش��اید قابل باور نباشد 
ک��ه در جواب آخرین فراخوانی که در س��ال 
۹۱ برای یک کارشناس ارشد پرستاری، و نه 
حتی دکترای پرس��تاری، برای این دانشکده 

منتشر شده، ما فقط یک متقاضی داشته ایم.
ما دوس��ت داریم اعضای هی��ات علمی ما 
بومی باش��ند، چون ماندگاری ش��ان بیش��تر 
اس��ت، و برای کس��انی که از جاه��ای دیگر 

می آیند ش��اید اینجا جذابیت خاصی نداشته 
باشد. ولی به هر حال، خیلی از دانشگاه ها در 
فراخوان های هیات علمی، امتیازاتی می دهند 
مث��ل خانه و ... تا بتوانند هیات علمی بهتری 
بگیرند. ولی متاسفانه نتوانسته ایم کار خاصی 
در این زمینه انجام دهیم. البته در س��ال های 
بع��د جای امیدواری اس��ت، چون چند نفر از 
دانشجوهای گراشی در رشته هایی که ما نیاز 
داریم درس می خوانند و امید داریم از طریق 

فراخوان های بعدی جذب شوند.
این ک�ه می گویید نتوانس�ته ایم امتیاز  �

خاص�ی برای ج�ذب هیات علم�ی در نظر 
بگیری�م، به چه خاطر اس�ت؟ البته قاعدتا 
بخش�ی از این به محیط شهر کوچکی مثل 
گ�راش برمی گردد و از اختیار ش�ما خارج 
اس�ت. ولی ب�ه لحاظ بودج�ه ای و امکانات 

چه؟
اینق��در خیرین کم��ک کرده اند که ما دیگر 
ش��رمنده ایم که از آنها انتظار زیادتری داشته 
باشیم. سعی کرده ایم از طریق سیستم دولتی 
بتوانی��م ج��ذب کنیم، ک��ه در آن صورت هم 
توجیهات مسئله خیلی مهم است و خیلی کار 
می برد. ولی اگر از خیرین کسی بخواهد کمکی 

بکند در این زمینه، هنوز جای کار هست.
در چه مواردی در این دانش�کده هنوز  �

ج�ای خالی داری�د؟ یعن�ی اولویت هایتان 
برای گسترش دانشکده چیست؟

امس��ال به طور جدی داش��تن یک س��الن 
ورزشی چندمنظوره و استاندارد را در دستور 
کار داریم تا مجبور نباشیم دانشجوها را برای 
درس ورزش بی��رون ببریم. بخش دیگری که 
الآن به صورت استاندارد نداریم، یک مجموعه 
کتابخانه و س��الن اینترنت است. بخش مهم 
دیگری که هنوز سر جای خودشان نیستند، 
آزمایشگاه هایمان هستند. هنوز دو تا اسکلت 
برای فضای آزمایش��گاهی مانده است. مورد 
آخر هم داش��تن چند واحد مس��کونی برای 

اساتید هیات علمی است، که این می تواند در 
دادن امتیازات لازم برای جذب اعضای هیات 

علمی خیلی موثر باشد.
و یک س�وال کیفی. دیدت�ان در مورد  �

گسترش آموزش عالی در منطقه چیست؟
مطمئنا این می تواند یکی از ش��اخص های 
پیشرفت سطح علم و فرهنگ هر شهری باشد 
و ش��اید به عنوان یکی از ضروریات باید روی 
آن مان��ور داد. همین مس��اله می تواند فضای 

جامعه را عوض کند.
ول��ی این ک��ه تمرک��ز ما روی گس��ترش 
آموزش عالی در سطح شهر باشد، به نظر من 
کفایت نمی کند. نتیجه کنکور امس��ال خیلی 
حرف ها ب��رای گفتن داش��ت. ببینید آنهایی 
ک��ه موفق تر بودند کج��ا درس خوانده بودند. 
تع��داد قبولی های باکیفی��ت هنوز خیلی کم 
اس��ت، و همان ها هم محصول دبیرستان های 
لار هستند نه گراش. این نشان می دهد قبل 
از اینکه کسی بخواهد فکر دانشگاه باشد نیاز 
است که مرحله قبلی را خیلی خوب کار کند. 
اس��تعداد دانش آموزان گراشی در لار خودش 
را نشان می دهد، مثلا سال گذشته یعنی ۹0 
– ۹۱، در مدرسه راهنمایی تیزهوشان لار که 
برای هر پایه دو کلاس دارد، رتبه اول هر سه 

پایه گراشی بودند. 
آیا مراکز آموزش عالی می توانند از هر  �

طریقی در این موضوع به آموزش و پرورش 
کمک کنند؟

لازم اس��ت یک س��ری کارها برای تشویق 
دانش آموزان و جواب دادن به این س��وال که 
»درس بخوانیم که چه؟« انجام شود، از جمله 
دعوت از آنهایی که از یک مدرسه پا گرفته اند 
و ب��ه جای��ی رس��یده اند. از طرف��ی می توان 
اتاق های فکر و جلس��ات هم اندیشی تشکیل 
داد تا نظرات همدیگر را بش��نویم. به نظر من 
در این زمینه یک تشکل مردمی و غیردولتی، 

مثل کاداگ، بهتر می تواند تاثیرگذار باشد.

عکس: روابط عمومی دانشکده

مهدی محسن زاده کارشناسی پرستاری را در سال 72 از دانشگاه علوم پزشکی شیراز گرفته، و سپس دو سال در بیمارستان شهید فقیهی شیراز و چند 
س��ال در بیمارس��تان گراش فعالیت کرده اس��ت. از سال 79 که دانشکده علوم آزمایشگاهی گراش ش��روع به کار کرد، سرپرستی و معاونت آموزشی 
دانشکده را در سال اول به عهده داشت، و با آمدن دکتر احمدی، سمت معاون آموزشی را حفظ کرد. او بعد از انتقال دانشکده به محل مجتمع کنونی 
و ارتقا به دانشکده پیراپزشکی، معاون پشتیبانی این دانشکده شد. در حین کار، از سال 87 تا 89 کارشناسی ارشد بیولوژی تکوینی را در جهرم خواند. 

از اسفند 89 تاکنون نیز ریاست دانشکده پیراپزشکی را به عهده دارد.

مسعودغفوری
دبیر تحریریه افسانه

 

شعارها با عمل یکی نیست
وقتي هدف، پیشرفت یک شهر و به بار نشستن اهداف باشد معمولا موضوع آن قدر 
گیرا و جذاب است که هر کس خود را وارد جریان مي کند؛ ولو با شعارهاي بي عمل؛ ولو 
در لباس فرس��وده ي افرادي که جامه هاي خود را به خاطر تلاش و کوشش صادقانه در 
راستاي اهداف بزرگ، کهنه ساخته اند. زیرا اصل موضوع زیباست، به خود مي گویند اگر 
رسیدیم -که البته با تلاش دیگران مي رسیم- پس ما  هم بین مردم، خود را یک پایه 
پیش��رفت به ش��مار مي آوریم و اگر نرسیدیم همین که خود را در این جریان و موضوع 
جذاب و عامه پس��ند، جا زده ایم براي ما کافي اس��ت. فقط مردم عامه بدانند که ما در 

این مسیر بودیم. 
اصل موضوع را بگویم. من البته در سطحي نیستم که خود را بالاتر از افراد فاضل این 
شهر ببینم. به هر حال، سال ها کوشیدم و در رشته اي که خود مي پسندیدم- نه آن که 

به دلیل رتبه پایین به اجبار، انتخاب کنم- ادامه تحصیل دادم. 
در همه دنیا و دانشگاه ها و مراکز علمي، تعداد مقالات را، مهمترین معیار پیشرفت علمي 
محسوب مي کنند. نزدیک به سي مقاله علمي پژوهشي و ISC که مهمترین مقاله از حیث 
ارزش و رتبه علمي در ایران محسوب مي شود تا کنون نوشته ام.  نوشتن چنین مقالاتي 
به این آساني نیست و اگر من استخدام بودم همین تعداد براي ارتقاء رتبه از استادیاري 
به دانشیاري کافي بود. این سواي دو جلد کتابي است که الان به چاپ دوم رسیده و در 
چند دانشگاه تدریس مي شود و سواي دعوت به سخنراني هایي است که در همایش هاي 
ملي و بین المللي از من ش��ده است. چه زیبا مي ش��د اگر زیر این مقالات که در سراسر 
ایران از طریق نش��ریه هاي معتبر علمي و 
سراس��ر دنیا از طریق س��ایت هاي علمي 
منتشر مي شود نام یکي از دانشگاه هاي این 
شهرستان ذکر مي شد. بارها و بارها براي 
همکاري به دانش��گاه هاي این شهرستان 
مراجعه کرده ام تا حدي که برخي از مسئولین همین مراکز  گمان بردند که از ناچاري و 

نیافتن شغل در هیچ دانشگاهي این قدر اصرار به همکاري مي کنم:
از دشمنان برند شکایت به دوستان    چون دوست دشمن است شکایت کجا بریم

 در نهایت برخي مدرس��ان که مدرک فوق لیس��انس داشته و در آموزش پرورش هم 
ش��اغل بوده و آشنایي نزدیک تري با مسئولین داشتند به همکاري پذیرفتند. مطمئنم 
مي دانید که منظور من کم کردن ارزش این مدرسان نیست. منظور آن است که آنها از 
یک سو لااقل یک  شغل داشته اند، از سویي کمتر اهل تحقیق و پژوهش بوده و  مطلبي 
را در حد مجلات علمي منتش��ر نکرده اند، و از سویي همان سبک و سیاق تدریس در 

آموزش پرورش را در دانشگاه به کار می برند.
الان به اجبار با دانش��گاه هایي همکاري  مي کنم که بیش از ده ها س��اعت با این شهر 
فاصله دارند و مس��ئولین دانشگاه هاي شهرس��تان خود را در جمع کساني مي بینم که 
ادعا دارند براي پیشرفت این شهر در تلاش اند ولي یک حلقه گم شده در بین آنهاست: 
شایسته سالاري. البته من شایسته نیستم، مي دانم کساني هستند که با همه شایستگي، 
روزي روزنه امیدي در این شهر نمي یابند. همین دانشجویاني که تازه در دانشگاه قبول 
شده اند و عکس آنها در خیابان هاي شهر نصب شده است. تقدیر از آنها بسیار ارزشمند 
اس��ت. اما آیا مسئولین احساس مس��ئولیت دارند؟! بیچاره این دانشجویاني که امسال 
قبول شده اند، تنها دو مشکل دارند : دیر آمدگي، و اقوام نزدیک برخي مسئولین نبودن.  
این را ننوشتم که به واسطه این سخنان، در دانشگاه هاي این شهرستان، راهي براي 
تدریس یافته باشم. به هیچ وجه. این سخنان در دلم بود و خواستم هنگامي بیان کنم 
که به طور کامل از بودن در این شهرس��تان ناامید ش��وم و بخواهم از اینجا بروم. اینک 

همان لحظه است: ما آزموده ایم در این شهر بخت خویش  
بیرون کشید باید از این ورطه رخت خویش

شاد باش و دیر زي

 یادداشت

مهدیدهرامی
دانشجوی دکترای ادبیات

مصطفیکارگر
دانشکده پیراپزشکی گراش

یادداشت

آگهی های افسانه

به دنبال دانشجو و استاد بومی هستیم

دکتر مرضیه ایزدی : داروسازی
محمد جعفری: ایمنی شناسی

مهدی محسن زاده : زیست شناسی
فوزیه فرجی : پرستاری

فاطمه حیدری : پرستاری
حکیمه اکبری : آناتومی
مرتضی ایزدی : شیمی

مرتضی دارشی : ریاضی و آمار

محمد نام آور : تفسیر قرآن
محمد کریمیان : تاریخ اسلام

عبدالحمید نجاتی : معارف اسلامی
مژگان جعفری : زبان انگلیسی

کبری جعفرزاده : ادبیات فارسی
زهرا خواجه زاده : ادبیات فارسی

علیرضا دانشور : تربیت بدنی
لیلا آتشفشان : تربیت بدنی

استادهای گراشی دانشکده پیراپزشکی در این ترم

پیش نهاد فکر

مقام معظم رهبری: چرا فرهنگ کار جمعی در ایران ضعیف است؟ 
چرا در روابط اجتماعی، حقوق متقابل رعایت نمی شود؟ چرا در فرهنگ 
رانندگی انضباط لازم رعایت نمی شود؟ الزامات آپارتمان نشینی چیست 

آیا رعایت می شود؟ الگوی تفریح سالم کدام است؟ آیا در معاشرتهای 
روزانه، همیشه به هم راست می گوییم؟ دروغ چقدر در جامعه رواج دارد؟
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راه پاکی کرده، گام 
نخست

اولین مرحل��ه ازدواج در گراش »راه پاکي کرده« اس��ت 
که به معناي شناس��ایي دختر توس��ط پسر یا خانواده پسر 
مي باشد. اگر در خانواده چه پدري و چه مادري دختري بود 
باب میل پسر و خانواده او باشد سعي مي شود که از نزدیکان 
دختر بگیرند مگر اینکه یکي از این دو یعني پسر و خانواده 
اش بخواهند از غریبه دختربگیرند. در گذشته انتخاب دختر 

توس��ط خانواده پس��ر و بزرگان فامیل انجام مي شد و پسر 
هیچ دخالتي نداشت و این بي طرفي نظر پسر تا این حد بود 
که همسر خود را ندیده بود تا شب زفاف خود. اما امروزه این 
پسر است که باید همسر دلخواه خود را بیابد و اگر خانواده 
او دختري را پس��ندیدند نظر نهایي را باید پسر مطرح کند 

که آیا آن دختر را مي خواهد یا نه؟
در گذشته هاي نه چندان دور وقتي مادري مي خواست 
دختري را براي پس��رش پیدا کند که از خویشان نبود، به 
ه��ر بهانه اي مثل خرید پارچه یا ه��ر بهانه دیگر به خانه 
دختر مي رفت و به عمد مقداري نخود وکشمش و آجیل 
روي زمین مي ریخت و دختر باید مي فهمید که اگر مي 

خواست او را بپس��ندند نباید از آن بخورد زیرا در صورت 
خوردن بر چس��ب ش��کمو بودن را به او م��ي زدند و او را 

نمي پسندیدند.
همچنین در گذش��ته وقتي در یک طایفه پسر کم سن 
وسالي بود و دختري به دنیا مي آمد آنها را به نام هم مي 
کردند که در زبان محلي ناف بر ناف هم مي کردند که در 
اصطلاح به معناي نامزدي دختر با یکي از پس��ران فامیل 
به صلاح دید بزرگترها اس��ت )مؤید محسني، ۱۳۸۱( که 
وقتي این دو بزرگ مي شدند والدین آنها سعي مي کردند 
که این وصلت انجام ش��ود اما غالبا صورت نمي گرفت که 

این عمل امروزه منسوخ شده است.

آگهی های افسانه

میلاد لارستان
تیتر اول میلاد لارس��تان در ش��ماره ۷۱2، هفته سوم شهریور ۹۱، 
ب��ه افتت��اح »بزرگ ترین میدان ب��ار مرکزی لار« با حضور اس��تاندار 
فارس، نماینده مجلس و فرماندار لارستان اختصاص دارد؛ خبری که 
واکنش ها به آن حداقل از دو جنبه هنوز هم ادامه دارد: یکی این که 
چرا اس��تاندار فارس به جز لار به هیچ کدام از ش��هرهای دیگر منطقه 
نرفت تا طرح های آماده  را افتتاح کند، و دیگر این که افتتاح این بازار 
مرکزی مصادف ش��د با تعطیلی میدان بار قدیم لار که اعتراض ها به 
نحوه انجام آن ظاهرا به گرفتن وکیل از طرف کاس��بان هم کش��یده 
است، و نش��ریه ی صحبت نو آن را بیشتر پوشش می دهد. مختصات 
این بازار در صفحه دو آمده اس��ت. در این سفر، صادق عابدین کلنگ 
مجتمع علمی، فرهنگی، ورزش��ی منیری را که قرار است بزرگ ترین 

مجتمع از این نوع باشد را نیز به زمین زد. 
ی��ک مصاحبه اتفاقی با یکی از برترین های کنکور ۹۱ در لار که در 
صفحه ورزش چاپ ش��ده، و اختصاص بی��ش از 65 میلیارد ریال به 
لارس��تان از محل 2 درصد نفت و گاز هم از مطالب دیگر این شماره 

میلادند.
یادداش��ت هفته ی میلاد در ش��ماره ی ۷۱4، هفته اول مهر، به قلم 
مدیر مس��ئول س��والی را مطرح می کند که به یک��ی از متداول ترین 
س��والات در مطبوعات لار تبدیل ش��ده اس��ت: »بیمارس��تان تامین 
اجتماعی به کجا انجامید؟« البته در این یادداشت هم معلوم نمی شود 
این س��وال از چه کس��ی پرسیده شده اس��ت. تیتر و خبر اصلی این 
ش��ماره هم به خبر روتین شروع سال تحصیلی اختصاص یافته است. 
جالب اس��ت که »معرفی تعدادی از روس��ای جدید شهرستان توسط 
فرماندار« در یک خبر کوتاه در صفحه دو آمده اس��ت، و به جز میلاد 
در بقیه ی نشریات و س��ایت های لارستان هم چندان به آن پرداخته 
نش��د. در این جلس��ه یازده نفر، از فرمانده قرارگاه پلیس راه لارستان 
گرفته تا رییس دانش��کده علوم پزش��کی و رییس س��تاد نماز جمعه 
معرفی ش��ده بودند. میلاد که معم��ولا خبرهای اداری را کار می کند 
و چن��دان به خبرهای فرهنگی نمی پردازد، خبر اختتامیه جش��نواره 
عکس کاغذ قیچی را در یک خبر نس��بتا کوتاه در صفحه ۳ کار کرده 

است. 
اگر دنبال کننده ی مس��ائل و خبرهای فرهنگی لارس��تان هستید، 
مثلا همین جشنواره، بهتر است به سراغ صحبت نو بروید. در صفحه 
آخر هم چند خبر اداری دیگر می خوانید، که از بین آنها این نقل قول 
از امیری فرماندار لارس��تان قابل توجه تر اس��ت: »تاکنون 6۱ درصد 

تعهدات اشتغال زایی امسال شهرستان تحقق یافته است.«
اقدام میلاد لارس��تان در ش��ماره ۷۱5، هفت��ه دوم مهرماه، در دو 
تکه کردن یادداش��ت اول آن هم در صفحه ی اول جالب اس��ت. این 
مطل��ب ب��ا امضای ظفری و خطاب به فرماندار و ش��هردار و اداره کل 
راه و شهرس��ازی و اداره کل تعاون لارس��تان نوشته شده، و گلایه ای 
اس��ت از تحقق نیافتن افتتاح مس��کن مهر لار. تیتر اول این ش��ماره 
میلاد، »همای��ش تجلیل از رزمندگان و خانواده های معظم ش��هدا« 
اس��ت همراه با عکسی از مدیر جهاد کش��اورزی لارستان که میزبان 

این همایش بوده است. 
خبرهای ورزش��ی ک��ه در میلاد جای ثابتی ندارند، این ش��ماره به 
صفحه ۳ منتقل ش��ده اند، و در بین آنها درخشش بانوان کاراته کار در 
مس��ابقات قهرمانی کشور مهم تر اس��ت. انهدام سه باند تهیه و توزیع 
مواد مخدر و کش��ف یک و نیم ت��ن مواد در چند روز هم از خبرهای 

صفحه آخر است.

صحبت نو
»ت��لاش برای تاثیرگذاری در معادلات اس��تانی« تیتری اس��ت که 
صحبت نو برای شماره ۳۱، هفته دوم مهرماه برگزیده است؛ استراتژی 
جدیدی که در نشست عمومی تشکل لارستان بیدار برای این تشکل 
پیش��نهاد شده است، و ظاهرا قرار است نشریه صحبت نو نیز یکی از 
ابزار این اس��تراتژی باش��د. چاپ یادداشت دکتر رحیمی نژاد با عنوان 
»لارس��تان در آس��تانه ورود به وضعیت جدید« به عنوان حرف اول، 
و اختص��اص یک چهارم از صفحه ی آخر به گزارش نشس��ت عمومی 

تشکل تاییدکننده ی این مطلب است. 
اما دغدغه فرهنگی طیف دیگر همکاران صحبت نو در همان صفحه 
هم جایی باز کرده است. نقل قولی از دکتر جعفرپور، نماینده مجلس، 
که در نشستی با هنرمندان گفته »در انتخاب مسئول آتی اداره ارشاد 
لارس��تان به پیشنهاد هنرمندان عمل می کنم«، حسابی از طرف تیم 

صحبت نو مورد استقبال قرار گرفته است. 
عکس اول این ش��ماره هم به س��الن برگزاری اختتامیه جش��نواره 
عک��س کاغذ قیچی اختص��اص دارد و بالای آن تیتر زده ش��ده: »5 
تندی��س از ۹ تندیس جش��نواره س��وم در لارس��تان ماند.« مس��لم 
ابراهیمی دبیر این جش��نواره در گزارش��ی در صفحه فرهنگ و ادب، 
اظهار کرده اس��ت که »در جش��نواره سوم اکثر اس��تانداردها رعایت 
شد«. در پایین این صفحه نیز عکس های برگزیده را می توانید ببینید. 
صحب��ت نو موضوع تعطیلی ب��ازار قدیم لار را نیز همچنان داغ نگه 
داش��ته اس��ت، و در این ش��ماره با نمایندگان و وکیل کسبه میدان 
میزگردی را تش��کیل داده است که به این تیتر برسد: »کسبه میدان 

بار، چیزی بیشتر از حق شان نمی خواهند.«

تا گ ... را... ش مرور مطبوعات

متولد 1285 و همچنان سر حال

جاده ازدواج -1

تعریف اش را زیاد ش��نیده بودم. این که آدم 
خوش  برخوردی است و هنوز هم در این سن 
جلوی خان��ه اش را آب و جارو می زند و یا در 
تابستان کُلمن آبی کنار در ورودی منزل اش 
می گذارد تا کام رهگذران تش��نه را س��یراب 
کند. کاری که ش��اید کمت��ر از مردمان این 

روزگار سر بزند.               
خانه اش همین نزدیکی هاست، کنار خیابان 
امام، محله برق روز. خانه ای قدیمی از همان 
خانه های خشتی با حوض هشت  ضلعی و دو 
نخل وس��ط حیاط. زنگ را ک��ه زدم، نوه اش 
ک��ه قبلا از او وقت مصاحبه گرفته بودم در را 
باز کرد. بی بی داش��ت نماز می خواند. نمازش 
که تمام ش��د عصا زنان با لبخندی سرشار از 
مهربانی به اس��تقبال ما آمد. بعد از س��لام و 
تعارفات معمول، بلافاصله متوجه شدم بی بی 

گوش اش سنگین است.
او سه دختر و یک پسر دارد و هفتاد  و شش 
نوه و نتیجه! ش��وهرش در جوانی بعد از ابتلا 
ب��ه مریضی از دنیا م��ی رود و بی بی بعد از او 
دیگ��ر هیچ وقت ازدواج نکرده اس��ت. یکی از 
دختر هایش را نیز س��ال ها قبل بر اثر تصادف 
از دس��ت داده است. برای این که جای خالی 
پدر، فرزندان اش را اذیت نکند، با مهربانی آنها 
را تربیت و به سرانجام می رساند. با خوب و بد 
زندگی کنار آمده است و از زندگی اش راضی 

اس��ت. بچه ها و نوه های��ش جای خالی خیلی 
چیز ها را در زندگی اش پر کرده اند و حس��ابی 

تر و خشک اش می کنند. 
بی بی س��واد مکتب خانه ای ندارد ولی چند 
س��وره از ق��رآن را از حف��ظ دارد. او روز های 
سخت جنگ قلعه را به یاد دارد. هشتاد سال 
پیش که جوانان گراش��ی به دس��ت مزدوران 
دولتی کش��ته ش��دند. همچنین از سال های 
قحط س��الی در گراش برایم گفت که چگونه 
مردم با فلاکت زندگ��ی می کردند. می گفت: 
»هسته های خرما را آسیاب می کردیم و با آن 

نان درست می کردیم.«
او از هوش و حواس خوبی برخوردار است و 
با خوش صحبتی و بیان شیرینش حسابی ما را 
سرحال می آورد. از راز طول عمرش پرسیدم. 
لبخندی زد و با مهربانی گفت: »عمر دس��ت 
خداست، اما ش��اید یکی از راز هایش داشتن 
خصیصه هایی مثل خوبی کردن به دیگران و 
سخاوتمندی باشد. خوردن صبحانه و لبنیات 
هم بی تاثیر نیست.« صبحانه اش نان و شیره 
خرماست. »دوشاب« و مصرف روزانه لبنیات 

تازه در برنامه غذایی اش فراموش نمی شود.
پرسیدم اگر دوباره جوان شود چه می کند؟ 
گف��ت: »از جوان��ی ام راض��ی ام. همین راهی 
ک��ه رفته ام را دوباره ط��ی می کنم.« بی بی و 
حرف های��ش م��ا را ب��ه روزگاری می برد که 

خ��ودش آن دوران را بیش��تر دوس��ت دارد 
و می گوی��د: »ی��ادش ب��ه خیر، ان��گار مردم 
خوش تر بودند. حس��ادتی در کار نبود و صفا 
و صمیمت، دل ها را به  هم نزدیک تر می کرد. 
آن روز ه��ا ح��رف بزرگ تر ها بیش��تر خریدار 
داش��ت و احترام آن ها بیش��تر بود.« گله ای 
هم از بچه های امروز داش��ت که کمتر احترام 

بزرگ تر را نگه می دارند و کمی قُد شده اند.
رابط��ه ای با رادی��و و تلویزی��ون و تجملات 
ام��روزی ن��دارد. از بی بی پرس��یدم آن  روز ها 
با چه س��رگرم می ش��دید؟ گفت: »اصلا وقت 
آزاد نداش��تیم. در خانه می نشستیم و بادبزن 
حصی��ری درس��ت می کردی��م؛ رو می��زی و 
رو بالش��تی می بافتی��م؛ فصل برداش��ت گندم 
ب��ه اتفاق زن ه��ای اقوام به صح��را می رفتیم 
و در درو ک��ردن گندم دوش��ا دوش مرد ها کار 
می کردیم. خلاصه سرمان حسابی گرم کار بود. 
از پر خوابی خبری نبود و سر شب می خوابیدیم 
تا خروس خوان فردا آماده کار شویم. لباس ها و 
پتو ها را با دس��ت در کنار برکه ها می شستیم. 
با آمدن برق دیگر زحمت ها کمتر شده است. 
نمی توانم بگویم امروزه مردم تنبل شده اند اما 
واقعا عوض شده اند. جوانی و عمر ما در دوران 
بی برق��ی و نبود وس��ایل رفاهی گذش��ت. آن 
مشقت ها را ما کشیدیم و شاید فرق ما همین 
باشد. آن  روزها تا چشم کار می کرد زمین بود 

و زمین. حالا همه جا آباد اس��ت، خانه است و 
آدم. آن  روزها همسایه از همسایه خبر دار بود، 
هر چه بود می آوردند وس��ط و با هم تقس��یم 
می کردند و می خوردن��د و من و تویی در کار 
نبود. به یاد می آورم باران که می بارید به سراغ 
همس��ایه ها می رفتیم تا ببینیم بر اثر بارندگی 
خانه ش��ان آسیبی ندیده باش��د. احوال شان را 
می پرسیدیم. از سلامتی شان جویا می شدیم. 
هم��ه یک رن��گ بودند. ای��ن روز ه��ا، هفته ها 
می گذرد ولی کسی از حال و روز همسایه اش 
خبر دار نمی شود. دل ها خیلی از هم دور شده 
اس��ت و بچه ها کمتر به بزرگتر ها و اقوام س��ر 

می زنند.«
از دوستان قدیمی اش که پرسیدیم، اشک در 

چشمان اش حلقه زد و آهی کشید و گفت: »هیچ 
یک از دوستان ام زنده نمانده اند. نه از حاج حسن 
مش مُلا خبری اس��ت نه از زن اش؛ نه از حاجی 
کل مداجی خبری است نه از خانواده اش؛ با کل 
س��یف الله و زن اش زیاد رفت و آمد می کردیم، 
ولی حالا فقط یادی از آن ها مانده اس��ت. کاش 

خرمی و سر زندگی تمام نمی شد.«
حرف های بی بی سراسر خاطره و مثل عسل 
ش��یرین بود. ولی حیف که دیگر مجال نبود. 
داشت شب می ش��د و نمی خواستم بیشتر از 
ای��ن وقت بی بی را بگیرم. با بدرقه گرم بی بی 
و نوه اش منزل قدیمی اش را که سراسر صفا و 
صمیمت بود ترک کردم و برای بی بی آرزوی 

سلامتی و طول عمر کردم. 

قصه ها و اتفاقات زیادی در این دنیا وجود داشته است که قفل زمان نمی گذارد دست ما به آن ها برسد؛ اما گاهی آدم هایی وجود دارند که نقش کلید 
را بازی می کنند، نمایندگانی از زمان های قفل شده که تا زمانی که نفس می کشند میراث  پربهای هر خانواده ای محسوب می شوند.

فاطمه بی بی میری، بانوی صد و  شش ساله گراشی و متولد 1285 که بعد ها به احمدی تغییر فامیل داده است، یکی از آن نمایندگان است. کسی که 
می تواند ما را به سال ها قبل ببرد و از چنته  خاطرات اش قصه های تلخ و شیرین زیادی برای ما رو کند.

عکس: راحله بهادر

 آن روزها حرف بزرگترها 
بیشتر خریدار داشت

عکس: عبدالله ثابت

پیش نهاد شعر

چون نخل/ بگذار باد پریشان کند موهای کوتاه ات
تو صبح  روز آخر خردادی؛ بلند/ که زود می آیی و کاش می ماندی
و من تمام شب همان پنکه ی سقفی منگ/گرم ورق زدن گرما
از خوابی به بی خوابی در خوابی بی دیگر
در شعرم و/ از من به تو راهی نیست
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»کودک همسری« یک معضل اجتماعی فراگیر

چند توصیه برای نصب بخاری
نزدیک ش��دن به فصل س��رما و ش��روع کردن تعدادی از همشهریان 
عزی��ز جهت خرید بخاری، ما را بر آن داش��ت تا تعدادی از نکات ایمنی 
را درباره لوازم گاز س��وز که جهت آس��ایش ما ساخته شده بازگو کنیم تا 
زمس��تانی گرم با این وسایل داشته باش��ید و خدای ناکرده اتفاقی برای 

شما پیش نیاید. 
قبل از نصب و روش��ن کردن بخاری، اطمین��ان حاصل کنید که لوله 
دود کش کاملا تمیز و عاری از هر گونه گرفتگی باش��د. مکش دودکش 
را ب��ه روش زی��ر می ت��وان کنت��رل 
نمود: ش��عله کبریتی را نزدیک دهانه 
دودکش بگیرید. اگر ش��عله به طرف 
دودکش متمایل ش��ود، نشانه ی این 
است که دودکش باز است و از قدرت 

کشش خوبی برخوردار است.
پس از نصب و برقراری جریان گاز باید کلیه اتصالات را با کف صابون 

آزمایش و نشت یابی نمود. 
در صورت استفاده از کپسول، حداقل فاصله یک متری را بین کپسول 

و بخاری رعایت کنید و از خواباندن کپسول جدا خودداری نمایید.
قطر دودکش داخل دیوار نبایستی کمتر از قطر دودکش بخاری باشد. 
وس��ایل گاز سوز برای سوختن نیاز به اکسیژن کافی دارند. لذا از کیپ 

بستن در و پنجره های اتاق خودداری نمایید. 
لازم است بین سیستم لوله کشی ساختمان و بخاری گاز سوز یک شیر 
قطع و وصل توپکی نصب شود تا در صورت نیاز بتوان جریان گاز را فورا 

قطع نمود.
ه��ر چند ماه یک بار کلیه اتصالات را از نظر نش��ت گاز با کف صابون 

آزمایش کنید. 
حداقل فاصله بخاری از دیوار باید سی سانتی متر باشد.

از پاشیدن آب به روی شیشه و بدنه بخاری جدا خودداری نمایید. 
بخ��اری را در محل مناس��ب نصب نمایید تا در مقابل جریان ش��دید 

هوا نباشد. 
هرگز از بخاری بدون دود کش استفاده ننمایید.

جهت اتصال بخاری به سیستم لوله کشی گاز از لوله مسی و آلومینیوم 
»از نوع نیمه سخت« و یا شلینگ مخصوص گاز استفاده کنید.

طول ش��یلنگ از یک  و  نی��م متر، و طول لوله مس��ی از دو متر نباید 
بیشتر گردد. 

عبور شیلنگ گاز از داخل دیوار، سقف و کف اتاق غیرمجاز است.
بهتر است از حداقل تعداد زانو و لوله در نصب استفاده شود.

در انتهای دودکش باید کلاهکی قرار داده شود که باد گاز های حاصل 
از احتراق را به داخل بخاری برگشت ندهد. 

انتهای لوله دودکش از بلند ترین نقطه س��اختمان در پش��ت بام باید 
حدود شصت سانتی متر بلند تر باشد.

قبل از روشن کردن بخاری دقت نمایید تا اطراف و در نزدیکی بخاری 
هیچ گونه شی ء قابل اشتعال وجود نداشته باشد. 

دقت کنید مکان قرار گرفتن بخاری مسطح، و بخاری کاملا تراز باشد.
اگر برای سوخت بخاری از کپسول گاز مایع استفاده می نمایید، کپسول 
باید مجهز به رگلاتور استاندارد شده فشار ضعیف باشد و نازل»ژیگلور« 

مشعل اصلی ویژه گاز کپسول باشد و شعله پیلوت تنظیم گردد.
در صورت قطع ناگهانی جریان گاز و خاموش ش��دن بخاری حدود ده 
دقیقه صبر نمایید و مجددا بخاری را روش��ن کنید. اگر موفق به روشن 
کردن شمعک با جرقه زن نشدید، می توانید دریچه کوچک منبع حرارتی 
را باز نمایید و با اس��تفاده از کبریت یا فندک الکتریکی دستی، شمعک 

را روشن کنید.

پرسه

نامه رسیده

دارالسلام
معصومه ناصری، فرزند علی، 4۳ ساله، علت قتل

حسین علی نظافت، فرزند اکبر، ۷۷ ساله، علت سکته قلبی
محمد بختیار، فرزند آهن علی، 54 ساله، علت دیابت کنترل نشده
ناصر علی النجار، فرزند علی حسن، 65 ساله، علت ایست تنفسی

دارالرحمه
حمزه کشاورز، فرزند جانی، ۸2 ساله، علت آلزایمر

کبری حسین زاده راد، فرزند زین العابدین، ۳6 ساله، علت تحت بررسی
غلامحسین بهزادی، فرزند ابوالحسن، ۱6 ساله، علت نارسایی شدید تنفسی

مهدیباقرپور
بازرس اتحادیه لوازم خانگی

عظیمی: در مطلب »خانه عظیمی ها موزه می شود« نوشته بودید که 
نصف مبلغ خرید خانه از س��وی زین العابدین محبی پرداخت شده است 
که تنها یک سوم مبلغ خرید خانه را ایشان پرداخت کرده اند. لطفاً برای 

روشن شدن اذهان عمومی در شماره آینده تصحیح فرمایید.
یوس�ف محمودی از اوز: هر ش��ماره پیگیر نشریه جالب و خواندنی 
ش��ما هستم و فقط خواهشی که داشتم این است که از اوز هم بنویسید 

مخصوصا در مورد رابطه ی دوستانه و قدیمی مردم گراش و اوز
هادی پور: گذاش��تن صندلی در جای جای شهر فکر قشنگی است و 

جای تحسین و قدردانی فراوان از شهردار عزیز را دارد.
4۸5---091۷۷: با تش��کر از ش��هرداری محترم بابت خط کش��ی 
خیابان امام. اما جای این سوال باقی است که چرا دقت لازم را نداشته اند؟ 
در برخی از قسمتهای خیابان یک سمت حدود دو متر بزرگتر از سمت 
دیگر است. به گونه ای که با چشم هم قابل تشخیص است. آیا بهتر نبود 
ب��ه جای قدم با متر اندازه گیری می کردند تا دو طرف خیابان یک اندازه 

باشد.
1۷3---091۷9: لطفاً دفتر تلفن ش��هری را با ش��ماره های قدیم و 

جدید یک جا منتشر کنید.
علی حس�ینی: ما که نفهمیدیم رقابت آناتا و کیت کات واقعی بود یا 

طنز. می شود راهنمایی کنید؟
افسانه گراش: گزارش منتشر شده یک گزارش انتقادی بود که سعی 

کرده بود به کنایه و طنز موضوع را ثبت کند.
اهالی بلوار فلس�طین - شهرک خانه کارگر: ده سال است که در 
بلوار فلسطین ش��هرک خانه ی کارگر زندگی می کنیم و در این مدت از 
امکان��ات رفاهی اولیه مثل تلفن و گاز و حتی س��طل زباله محرومیم از 
مسئولین می خواهیم پیگیر مشکلات ما باشند و به مسائل شهرک خانه 

کارگر بیشتر رسیدگی کنند.
ش�یروان: چرا اکثر خیابان های اصلی ش��هر خط کشی می شود ولی 
خیابان ش��هید رجایی)تمیز( همیشه فراموش می شود؟ و چرا خط کشی 

خیابان ها به این زودی پاک شد؟
محمد س�عید دهنوی: چرا مسئولین خدمات شهرداری به وضعیت 
پاکس��ازی و بهداش��تی خیابان های ش��هر توجهی نمی کنن��د؟ بارها به 
مس��ئولین مربوطه پیغام داده ایم که روبه روی مس��جد حضرت زینب)س( 
بس��یار کثیف اس��ت و حدود یک ماه خرده شیش��ه های یک تصادف به 
جامانده است. اگر کسی آنجا پاییش لیز بخورد و عضوی از بدنش از بین 

برود. تکلیف چیست؟ 
ح.ح: خواستم از برگزارکنندگان همایش روشنای علم تشکر کنم. اگر 
می شود گزارش مفصلی از همایش چاپ کنید طوری که رغبت خیرین 

و مسولین به سوی چنین اموری رود.
مجتبی اس�دی: هر س��ال اس��امی قبولی های رش��ته های نظری را 
می زنید.  اما موفقیت ها دانش آموز فنی و حرفه ای و کاردانش در ورود به 

دانشکده دیده نمی شود.

جعفرپور مساله محدوده را حل کند
جناب آقای دکتر جعفر پور

نماینده محترم شهرستان های لارستان، خنج و گراش
با سلام و تحیات و آرزوی طول عمر با عزت مقام معظم رهبری

احتراماً چنان چه مستحضرید رشد و اعتلای متوازن همه شهرستان های 
منطقه در تمامی زمینه های عمرانی، سیاس��ی، اجتماعی، فرهنگی و ... 
مستلزم همدلی و همکاری همه مسئولین و مردم با همدیگر است. و در 
این مسیر نقش مهم و خطیر آن جناب بر کسی پوشیده نیست، علی هذا 
هم به منظور نیل به اهداف فوق و مهم و هم جهت ایجاد جو صمیمیت 
و همدلی به خصوص بین شهر های گراش و لار در شرایط حساس کنونی 
تلاش سریع و فراگیر جنابعالی به منظور تحقق خواسته های مطرح شده 

در ذیل می تواند گره گشای بسیاری از مشکلات باشد. 
قطعا درایت شما در تحقق خواسته های مردم شریف گراش مانع بزرگی 
بر س��ر راه تفرقه و هدر رفتن توان و نیرو های بالفعل و بالقوه همه مردم و 
مسئولین منطقه خواهد بود. لذا تقاضا می شود اقدامات عاجل و کامل به 
منظور محقق ش��دن خواسته های این مردم که ذیلا در چند بند جداگانه 
تقدیم می شود صورت پذیرد که هم مرضی خداوند متعال و خلق خداست و 
هم در جهت تحقق عدالت 
اجتماعی که هدف دین و 
زیر بنای مدینه آرمانی و از 
شعار  ها و اهداف انتخاباتی 
گامی  ب��وده  حضرت عالی 

برداشته شده است. 
خواس��ته های مردم گراش ک��ه به امضای جمعی از معتمدین ش��هر 

رسیده به ترتیب اهمیت و اولویت تقدیم می گردد.
محدوده: قطعا اس��تحضار دارید که موضوع حریم ش��رقی شهرستان 
گراش از بیش از 25 سال پیش به یکی از دغدغه های اساسی این مردم 
تبدیل ش��ده است زیرا بر اس��اس یک اقدام کاملا سیاسی و نه حقوقی 
و قانونی، بخش وس��یعی از حریم ش��رقی ش��هر گراش از بدنه این شهر 
منفک و به شهرستان لار ملحق گردیده است. این در حالی است که آن 
منطقه جزو پلاک ثبتی شهر گراش بوده است و بر اساس ماده 4 قانون 
تقسیمات کشوری این اقدام با قانون مغایرت دارد. لذا امید است با اقدام 
قانونی و عاجل آن نماینده محترم و بازگشت به مصوبات قانونی سال 45 
هیات وزیران که به تایید ش��ورای وقت شهر لار نیز رسیده است هر چه 

سریع تر به دل مشغولی این مردم پایان داده شود.
ادارات: ادارات��ی ک��ه می بایس��ت با حمای��ت آن نماین��ده محترم در 

شهرستان گراش استقرار یابد به ترتیب اولویت:
اداره محترم اطلاعات، اداره ثبت اسناد و املاک، اداره فرهنگ و ارشاد 
اس��لامی، اداره بیمه و خدمات درمانی، س��ازمان تامین اجتماعی، اداره 
تع��اون، کار و رفاه اجتماعی، مدیریت امور آب، اداره تعزیرات حکومتی، 

اداره هواشناسی، شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی.
اداراتی که می بایست با پی گیری حضرت عالی ارتقا یابد:

اداره دادگستری، اداره ورزش و جوانان، اداره تبلیغات اسلامی
اداراتی که می بایس��ت به منظور تصویب چارت س��ازمانی آن ها اقدام 

صورت پذیرد:
ورزش و جوان��ان، راه و ترابری، امور آبفای روس��تایی، صنعت، معدن و 
تجارت، پست، بهداشت و درمان، محیط زیست، مخابرات، تبلیغات اسلامی.
در پایان برای ش��ما و همه خدمت گزاران صدیق نظام اسلامی آرزوی 

توفیق و بهروزی داریم. 

افسانه شما

نامه رسیده

اولی��ن بار که او را دیدم ۱5 س��ال 
بیشتر نداش��ت، و طی شش ماه این 
دومین ب��ار بود که طلاق می گرفت و 
با این سن کم دو بار تجربه ی جدایی 
داش��ت. اما باز برایش خواستگار آمده 
بود. خودش می گفت: »مادرم بس��یار 
اص��رار ب��ه ازدواج دارد، اما پدرم نظر 
خاص��ی ن��دارد.« تمام وج��ودش را 
استرس و اضطراب فرا  گرفته بود. انگار 
به دلش برات ش��ده ب��ود که برای بار 
س��وم گرفتار طلاق می شود. او هنوز 
به بلوغ فکری نرسیده بود و هیچ گونه 
برداشتی از زندگی مشترک نداشت و 
هنوز آمادگی قبول مسئولیت برایش 
مشکل بود. اما نمی دانست چگونه این 
مساله را برای خانواده اش، به خصوص 
م��ادرش توضی��ح ده��د. آخ��ر برای 
مادرش، زندگی در عروسی و زیر یک 

سقف بودن خلاصه شده بود.
این پدی��ده ی ناهنج��ار اجتماعی 
دامن گی��ر بس��یاری از خانواده ه��ا و 
دختران نوجوان گراشی شده است. از 
این پدیده به عنوان »کودک همسری« 
یاد می شود و ریشه در سنت های غلط 
گذشته دارد. برای ریشه کن کردن این 
مس��اله و جلوگیری از تجربه های تلخ 
ب��رای دختران مان،  مکرر  طلاق های 
باید مصائب ازدواج در س��نین پایین 
مطرح ش��ود ت��ا ش��اید خانواده های 
گراشی نسبت به این گونه ازدواج های 
کال و نارس��یده تجدید نظر و تعمق 

بیشتر نمایند. 
متاس��فانه این پدیده فقط مختص 
خانواده ه��ای س��نتی ک��ه از لح��اظ 
اجتماعی دارای سواد پایین اند نیست، 
و خانواده ه��ای با تحصیلات عالیه نیز 

درگیر این موضوع شده اند. جای بسی 
تاسف و تعجب است که در این قرن، 
اصرار ب��ه عق��د و ازدواج دختری در 

کلاس دوم راهنمایی نمایند. 

سن ازدواج در جهان
س��ن ازدواج در نقاط مختلف دنیا 
متفاوت اس��ت. مثلا در کش��و رهای 
عقب افتاده  آفریقایی، متوس��ط س��ن 
ازدواج در س��نین کمتر از ۱6 س��ال 
است؛ و در آسیای جنوبی و در بخشی 
از هند، ازدواج دختران کم سن و سال 
)۹ تا ۱2 سال( بسیار شایع می باشد. 

در کش��ور های اروپای��ی، روز به روز 
س��ن ازدواج بالاتر م��ی رود. با توجه 
به مش��کلاتی که برای ازدواج های در 
س��نین پایین بروز می کند، بسیاری 
از دولت ه��ا تلاش دارن��د قوانینی را 
به تصویب برس��انند. مث��لا در برخی 
مناطق کشور های شمال آفریقا، قصد 
دارن��د کاری کنند تا س��ن ازدواج به 
بالای ۱6 سال برسد، و در کشو ر های 
پیش رفته نیز ازدواج زیر 2۱ س��ال را 

غیر قانونی اعلام کنند. 

بهترین سن برای ازدواج
گرچه از نظر روان شناس��ان ش��اید 
س��خت بتوان گفت که مناسب ترین 
س��ن برای ازدواج چه سنی است، اما 
اگر بتوان در جامعه ی خودمان قانونی 
را وضع کرد که ازدواج پایین تر از ۱۸ 
س��ال را ممنوع کرد، حتما مشکلات 
روحی، روانی و جسمی بعد از ازدواج 
کمتر خواهد شد. حتی اگر قانونی نیز 
به تصویب نرسد، ولی در شهر خودمان 
به صورت عرف در بیاید، نتایج خوبی 
برای سلامت خانواده ها خواهد داشت. 

شرایط لازم برای ازدواج
عوامل اصلی زندگی زناشویی شامل 
بلوغ فکری، عاطفی، مالی و جنس��ی 

هس��تند که در افراد زیر ۱۸ سال، هر 
چهار پایه سس��ت است و شاید فقط 
سطوح چهارم تا حدی فعال باشد. در 
این س��ن پایه ی بلوغ فکری و مالی و 
استقلال شخصیتی هنوز شکل نگرفته 
و هر لحظه احتمال از  هم پاش��یدگی 

این پیوند وجود دارد. 
بلوغ فکری و عقلانی: بلوغ فکری 
یعنی این که ش��خص به در جه ای از 
درک برس��د ک��ه بداند چط��ور باید 
زندگ��ی دونف��ره و بع��د س��ه نفره را 
مدیریت کند، زیرا شخص باید هم گام 
با رشد ش��خصیتی، به حدی از بلوغ 
رسیده باشد که بتواند توانایی اداره ی 
اقتصاد خانه، همسر، تحصیل، فرزندان 
و ... را داش��ته باشد. معمولا این بلوغ 
در دختران در س��نین هیجده تا 22 

سالگی شکل می گیرد. 
بلوغ عاطفی: در ش��هرمان اغلب 
برای رس��یدن ب��ه بل��وغ عاطفی به 
دخت��ران فرصتی داده نمی ش��ود؛ در 
حال��ی که لازم اس��ت دختران تحت 
نظر خان��واده تجربه ه��ای عاطفی را 
کسب کنند و از شکست های احتمالی 
درس بگیرن��د و اقدام ب��ه ازدواج در 
سنین پایین ننمایند. معمولا دختران 
در س��نین بالای هیجده سال به این 
بلوغ می رسند و این سن برای ازدواج 

مناسب است. 
بلوغ جنس�ی: اگر چه تحقیقات 
نش��ان می ده��د بلوغ جس��می برای 
ازدواج لازم اس��ت، اما کافی نیس��ت. 
در اغل��ب م��وارد در مناطق��ی مانند 
شهرمان این تفکر غلط در خانواده ها 
وج��ود دارد که همین ک��ه دختر به 
بلوغ جنسی رس��ید باید برای حفظ 
او، وی را به ازدواج تش��ویق و ترغیب 
نمایند. در حالی که این یک طرز فکر 
با شرایط فعلی جامعه ی ما سازگاری 
ندارد. مادران گراشی نقش مهمی در 

ای��ن زمینه به عه��ده دارند، که بعضا 
غفل��ت می ورزند و ش��تاب زده عمل 
می کنن��د. نمونه های زی��ادی از این 
اعمال ش��تاب زده دیده می شود که با 
اصرار، دختر ازدواج کرده اس��ت، ولی 
دو یا سه ماه نشده، سقف این ازدواج 

فرو ریخته است. 

مش�کلات ازدواج درس�نین 
پایین:

معمولا تفاوت سنی دختران که در 
گراش در سن پایین ازدواج می کنند با 
همسرشان حدودا ۱0 تا ۱5 سال است. 
در این شرایط، مشکلاتی پیش می آید 
که بهتر است والدین به خصوص مادران 

گراشی با آن آشنا شوند. 
ناتوان�ی در مدیری�ت زندگ�ی 
پان��زده  دخت��ر  ی��ک  زناش�ویی: 
شانزده ساله در سنی نیست که بعد از 
ازدواج بتواند زندگی زناشویی خود را 

مدیریت کند.
تصمیم گیری:  قدرت  نداش�تن 
)یعنی عدم مج��ال خود مختاری( در 
این ش��رایط او دیگر نمی تواند وقتی 
برای خود داش��ته باشد و مرتب باید 
برای انجام هر کاری هر  چند کوچک و 
شخصی از شوهر و بعضا خواهر شوهر 
مجرد اجازه بگیرد. این رسم غلط در 
گراش از قدیم وجود داش��ته، که باید 
ج��ای آن ب��ا مش��اوره و همفکری و 

راهنمایی عوض شود. 
نرسیدن به بلوغ فکری: بهترین 
از نظ��ر  س��ال های رش��د ش��خص 
تحصیلی، فکری و شغلی، بین پانزده 
تا بیست  و پنج سالگی است. ازدواج در 
سنین پایین این فرصت را از شخص 
می گیرد؛ و در نتیجه فرد از تحصیلات 
عالیه و شغل های مناسب باز می ماند 
و مراحل رشد بعدی متوقف می شود. 
در شهری با تفکر سنتی مثل گراش، 

بیشتر زوج ها با سنین پایین وابستگی 
ش��دیدی از لحاظ ش��غلی و درآمدی 
به خانواده ی خود دارند. این مس��ئله 
ممکن است با کوچک ترین حادثه ای، 
مث��لا ف��وت پ��در، خان��واده را دچار 
مش��کلات معیش��تی و به دنبال آن 
عاطفی کن��د، و در نتیجه به احتمال 
زیاد به جدای��ی بیانجامد. ضمن این 
که ازدواج در س��نین پایین در گراش 
موجب ضایع شدن بعضی از دختران 
نخبه گراشی ش��ده است که با وجود 
ه��وش بالا، بعد از ده س��ال ازدواج به 

فکر تحصیلات می افتند.
افزایش احتمال مرگ و میر حین 
زایمان در س�نین پایی�ن: مادران 
گراشی باید بدانند که دختران نوجوان 
از لحاظ فیزیک��ی آمادگی لازم برای 
ب��ارداری ندارند. بنابراین اگر اش��تباه 
اول یعنی »اصرار به ازدواج در سنین 
پایین« نموده اند، هرگز اش��تباه دوم 
را مبنی بر نوه دار ش��دن ننمایند؛ زیرا 
دختران نوجوان خود را به ش��دت در 

معرض خطر قرار می دهند. طبق آمار 
بیشترین مرگ زنان باردار قبل از سن 

هیجده سالگی اتفاق می افتد. 

جدایی زودهنگام
معمولا دیدگاه بسیاری از دختران و 
پسران در سنین نوجوانی خود محوری، 
خود بینی، خود خواه��ی و خود نمایی 
اس��ت. اصرار والدین ب��رای ازدواج در 
چنین سنینی می تواند عواقب منفی 
مانند س��رد مزاجی، بد بینی، سوءظن، 
قهر و ستیز های خانوادگی برای آن ها 
در زندگی مشترک شان داشته باشد. 

پس این وظیفه ی سنگین بر  دوش 
والدین به خصوص مادران گراش��ی و 
مس��ئولین فرهنگی ش��هر و مدیران 
مدارس و نهاد ها ی مشاوره ای است که 
از بروز چنی��ن ازدواج ها و طلاق هایی 
جلوگیری کنند و یا آنها را به حداقل 
برسانند تا شاهد تجربه ی سه بار طلاق 
برای یک دختر پانزده ساله نباشیم و 

بدانیم که عصر، عصر آگاهی است.

طرح: علی اکبر شاه محمدی

عزیزنوبهار
کارشناس علوم اجتماعی

سه بار طلاق تا 15 سالگی، یعنی فاجعه

آگهی های افسانه

هیاتامنامسجدصاحبالزمان)عج(
و جمعی از مردم

ش  �... �م� ...  ا پیش نهاد نوشتن

شماره آینده در روزهای حج منتشر می شود. اگر شما نیز توفیق سفر به 
خانه خدا را داشته اید از شما می خواهیم خاطرات و عکس ها خود را برای 
ما بفرستید. می توانید خاطرات خود را بنویسید و به دفتر نشریه بفرستید 

و یا اگر وقت نوشتن ندارید با شماره 222۹۹۷0 تماس بگیرید و خانم 
یوسفی خاطرات شما را خواهد نوشت.



آگهی های افسانه

افسانه روزنامه صبح فارس
سیاسی-اقتصادی-فرهنگی-ورزشی-هنری

صاحب امتیاز: رامین رسول اف              مدیر مسوول: پیمان بهادری
نشانی شیراز: خیابان ذوالانوار غربی-کوچه ۱۸ -پلاک 5۸ -روزنامه افسانه

تلفن: ۹-2۳4۸00۸                       فکس: 2۳۳۱۱۷0

ویژه نامه افسانه گراش
سردبیران: محمدصادق رحمانیان و محمد خواجه پور

نمایندگی: محمدعلی شامحمدی            مدیر تحریریه: مسعود غفوری
نشانی گراش: خیابان امام)ره( .ساختمان جابری. طبقه زیرین

 دفتر موسسه فرهنگی هفت برکه
چاپ: ایران زمین شیراز                          صفحه آرایی: هرمز کامپیوتر

تلفن و فاکس: 22299۷0 - 0۷۸2      
پیامک: 093۷4909۶00

email: gerash@gmail.com
website: www.gerishna.com 

حمام دهباشی در کنار مدرسه علمیه چهارده معصوم- عکس:مهرزاد مالدار

New PR Policy for the Police
“Public Relations” is the 

keyword for the Police 
Department in Gerash in 
the week named after it.

Among the most 
important programs for this week were two sessions 
of direct question-and-answer with the public in 
two mosques. attending schools. and a meeting with 
journalists in Haft Berke. Colonel Ansari. the chief of the 
Police department said in an interview with Afsaneh: “In 
keeping security. we believe that the media and the press 
are our companions. This year’s slogan for the Police 
week is ‘Social Capital as the base of competence’. 

One of the most interesting programs of this was the 
motorcycles’ parade. In this program. the Police gave 
helmets to thirty motorcyclists. and then they formed a 
parade in the main street. This program. and the Police’s 
attendance in the schools. shows that the pressure on 
motorcyclists to wear helmets will be greater when the 
weather becomes colder.

“In this period of time [from the establishment of 
the Police department in Gerash] there has been a 
meaningful decrease in many crimes. The major fact is 
that Gerash has the best security rate in Fars province”. 
says Colonel Ansari.

News

Masoud Ghafoori

بازی
پیشخوان مغازه را تمیز مي کردم که نگاهم به خیابان افتاد.کودکي چاق با ظاهري ژولیده که قسمتي از پیراهنش 

از لاي زیر شلواریش بیرون زده بود از عرض خیابان عبور می کرد.
 دم پایي پلاس��تیکي قهوه اي رنگ به پا داش��ت. س��رش را مدام به اطراف مي چرخاند. ناخن انگشت شستش را 
مي جوید. به تنه ي درخت کنار پیاده رو تکیه داد. درخت نس��بت به بقیه ي درخت ها تنومندتر بود و ریش��ه هایش 
روي زمین پهن شده بود. آرام آرام روي زمین نشست و مشغول حفر گودال کوچکي شد. چند لحظه بعد چیزي را 
به س��رعت از جیبش بیرون آورد و درون گودال گذاش��ت و بلافاصله  گودال را پر از خاک کرد. چند قدم از درخت 
فاصله گرفت. از جیب دیگر زیر ش��لواري اش یک پلاس��تیک فریزري و قوطي خالي پپسي بیرون آورد و به ترتیب 

روي گودال پر شده از خاک گذاشت و دوان دوان به آن سوي خیابان رفت.
ب��ه ی��اد دوران کودکي خودم افتادم،تیله ها و وس��ایل باارزش را لاي درز دیوار ی��ا زیر درخت ها پنهان مي کردم. 
خیلي محتاط  و با دقت جاي مناس��ب را انتخاب مي کردم که به آس��اني بوس��یله ي همبازي هایم شناسایي نشود. 
همیشه نشانه و علامتي براي تشخیص به موقع وسایل قیمتي و با ارزشم در آن مکان ها قرار مي دادم. این نشانه ها 

مي توانست هر چیز ساده اي باشد از تکه پارچه ي قرمز گرفته تا تنومندترین درخت سمت راست کوچه.
حالا نوبت قفس��ه ها بود که مرتب و تمیز کنم. بس��ته هاي ماکاروني و سویا را در ردیف اول قرار دادم. شیشه هاي 
مربا،خیارش��ور،زیتون و ... را در ردیف دوم قرار دادم و ...در همین حال، تلفن مغازه به صدا در آمد. مش��تري، اقلام 
مورد نظرش را سفارش مي داد و من تند تند پشت پاکت سیگار مي نوشتم. شاگردم براي رساندن سفارش مشتري 

دیگري به بیرون رفته بود.
مشغول آماده کردن سفارش مشتري شدم که با صحنه ي عجیبي رو به رو شدم.

زیر آن درخت کذایي، دو مرد ایس��تاده بودند. یکي از آنها به بهانه ي بس��تن بند کفش خم شد و قوطي پپسي و 
پلاستیک فریزري را کنار زد و محتویات درون گودال را برداشت.

آن دو م��رد را مي ش��ناختم. معتاد به مواد مخدر بودن��د. آن موقع بود که فهمیدم ک��ودک وارد بازي خطرناک 
»بزرگ ترها« شده بود.

همزمانباروزحافظ

هفتصدمین دیدار در خانه عظیمی ها
شاعران و نویسندگان گراش اولین مهمانان خانه عظیمی ها بودند. 

این خانه قرار اس��ت موزه مردم شناس��ی گراش باش��د اما در گام اول حیاط تمیز ش��ده و کاش��ی های رنگی 
خودنمایی می کند دیوارها و س��تون های کهنه با نورهای سبز و قرمز چشم نواز شده است. حوض خانه رنگ آبی 
گرفته و دو هندوانه سرخوش��انه در آن غلت می زنند. همه چیز آماده اس��ت تا خانه آماده پذیرایی از نخس��تین 

مهمانان خود باشد.
مثل همیشه حضور خانم ها بیشتر است. صندلی های حیاط پر شده است و خانم ها به طبقه دوم می روند. ساعت 
هشت و چهل دقیقه شب بیست مهرماه برنامه شروع می شود. این بار بیشتر شعرها و داستان ها از قبل خوانده شده 
بود و تصویرهای کیوان محسنی پخش شد. شاعرانی از لار مهمان شاعران گراش در جشن هفتصد بودند. مصطفی 
کارگر، محمد خواجه پور، فاطمه یوس��فی، علی اکبر ش��اه محمدی، رضا شیروان و مسعود غفوری آثارشان تصویری 
پخش می ش��ود و معصومه بهمنی، فاطمه خواجه زاده، عبدالرضا مفتوحی، خلیل روئینا و اس��ماعیل فقیهی ش��عر 

خواندند. شب شاعرها با یادی از حافظ امتداد پیدا می کند و به نزدیکی ها نیمه شب می رسد.
ابوالحسن حسینی و عباس امانی از اعضای پیشین انجمن با دو قطعه موسیقی شب هفتصد را گوش نواز کردند. 

عبدالعلی صلاحی هم از برنامه های انجمن میراث فرهنگی برای خانه عظیمی ها گفت. 
در حاش��یه برنامه نمایشگاهی از آثار حبیبه بخشی در یکی از اتاق ها برپاست و در اتاق دیگری شعروگرافی های 
محمد خواجه پور به دیوار آویخته شده است. شیرینی سنتی به همراه خرما پذیرایی مراسم است. یعقوب وفایی فرد  

به عنوان مدیر اجرایی و دوستان اش فضای خانه را برای اولین جشن آماده کرده اند.
مسعود غفوری سردبیر انجمن درباره جلسه ۷00 می گوید: رسم انجمن این است که هر صد جلسه یک جلسه 
عمومی می گیریم. خوش��بختانه امس��ال جلسه ۷00 با روز حافظ همزمان شد به خاطر همین سعی کردیم جلسه 
شکل متفاوتی داشته باشد. برنامه امسال در خانه عظیمی برنامه ریزی شد تا مردم با فضای این خانه که قرار است 

موزه مردم شناسی گراش باشد آشنا شوند. 

گذر فرهنگیزیر پوست شهر
راضیهیوسفی

تحریریهبانوان

عیش

دوشیزه سکینه ابول نژاد فرزند محمد و آقای فاضل افسانه فرزند حاج حسین
دوشیزه معصومه اعتماد فرزند محمد و آقای خلیل کهنسال فرزند فرج

دوشیزه معصومه بیمان پور فرزند باباعلی و آقای علی عبدالی فرزند ابراهیم
دوشیزه راضیه پزشک فرزند شیرزاد و آقای منصور انصاری فرزند شیخ رضا

دوشیزه زهرا پزشک فرزند صفدر و آقای محمد پزشک فرزند غلامرضا
دوشیزه فاطمه پزشک فرزند غلامرضا و آقای مجتبی اکبریان فرزند حاج اسد

دوشیزه معصومه پزشک فرزند علی بابا و آقای علی داوری فرد فرزند عبداله
دوشیزه زیبا جهان دیده فرزند حاج بهزاد و آقای رضا برازش فرزند محمود

دوشیزه زهرا حاجی زادگان فرزند حاج حسین علی و آقای مهدی غفاری فرزند عباس
دوشیزه زهرا خادمی فرزند عزیز و آقای احمد بیگلری فرزند عبدالمجید

دوشیزه فاطمه خسروی فرزند اکبر و آقای بیژن کریمی فرزند علی
دوشیزه اسما رحیمی فرزند رسول و آقای سعید اکبریان فرزند حاج حسن
دوشیزه مرضیه زینلی فرزند عباس و آقای علی اصغر رحمانیان فرزند علی

دوشیزه ریحانه سیاوشی فرزند منصور و آقای مرتضی فخری فرزند حاج محمدعلی
دوشیزه طیبه شمسی و آقای فرج الله امانی فرزند رحمت

دوشیزه فاطمه عظیمی فرزند عبدالعزیز و آقای سعید باقرزاده فرزند حاج قاسم
دوشیزه طیبه غیبی فرزند غلام و آقای ابوالفضل پورشمسی فرزند مرتضی

دوشیزه راضیه گایانی فرزند محمد و آقای علی سالاری فرزند جهان گیر
دوشیزه زهرا محسن زاده فرزند حاج علی اکبر و آقای خلیل شیرشمسی فرزند فتح علی
دوشیزه عاطفه محسنی فرزند حاج محمود و آقای فرهاد رضوی فرزند حاج احمد

دوشیزه نیلوفر هژبرافکن فرزند رضا و آقای مسعود شیخی فرزند احمد

زهرافردفانی
تحریریه بانوان


